
صعود ۴۶ هزار واحدی بازار سرمایه

شاخص بازار سرمایه در هفتمین رشد خود طی هشت روز کاری اخیر، امروز هم با رشد حدود ۴۶ 
هزار واحد به رقم سه میلیون و ۱۲ هزار واحد رسید و برای اولین بار وارد کانال سه میلیون واحد شد.

به گزارش ایســنا،  بازار سرمایه در هشت روز کاری اخیر تنها یک روز منفی را سپری کرده و سایر 
روزها ســبزپوش بوده است. برای اولین بار کانال سه میلیون واحد را فتح کرد. در اولین روز کاری 
هفته شــاخص کل بورس اوراق بهادار تهران ۴۵ هزار و ۹۶۲ واحد رشــد کرد و به رقم سه میلیون 
و ۱۲ هزار و ۸۶۷ واحد رســید. از ســاعت ۹ صبح یعنی زمان بازگشایی، بسیاری از نمادها با صف 
خرید مواجه شدند.شاخص هم وزن هم ۱۰ هزار و ۸۴۱ واحد افزایش داشت و در عدد ۸۶۰ هزار و 
۷۲۱ واحد ایستاد.در اولین روز هفته تعداد سهام مثبت بورس ۲۶۹ عدد و سهام منفی ۶۱ عدد بود. 
تعداد خریداران نیز به ۸۰ هزار نفر رســید و به طور کلی بازار ۱.۵۵ درصد افزایش داشت.همچنین 
امروز ۴۰۶ هزار فقره معامله به ارزش حدود ۱۲ هزار میلیارد تومان در بازار سهام انجام شد.فارس، 
فولاد و وبملت بیشترین تاثیر مثبت را بر شاخص بورس داشتند. از نمادهای پرتراکنش نیز می توان 
به وبملت، وبصادر و فولاد اشــاره کرد.امروز )۳۰ فروردین ۱۴۰۴( شاخص فرابورس ایران نیز رشد 
۱۴۰ واحــد را تجربه کرد و به ۲۵ هزار و ۵۵۳ واحد رســید. تعــداد معاملات امروز فرابورس ۲۳۴ 
هزار فقره و ارزش آن ۱۲۲ هزار میلیارد تومان بود.آریا و فزر بیشــترین تاثیر منفی را بر شــاخص 
فرابورس داشــتند اما وسپهر اثر مثبت ایجاد کرد. کانسار، فزر و مهرمام نیز از نمادهای پرتراکنش 
فرابورس بودند.تالار شیشــه ای در روزهای ۱۶ تا ۱۸ فروردین تحت تاثیر ریسک های سیستماتیک 
و تنش های بین المللی ریــزش کرده بود. البته بورس های جهانی نیز بر اثر تعرفه های صادراتی که 
ترامپ برای ۱۳۵ کشور جهان در نظر گرفت افت کرد؛ تعرفه هایی که تا ۹۷ درصد نیز می رسید و 
ورود کالاهای چینی به آمریکا را ابتدا مشــمول ۶۷ درصد تعرفه گمرکی و سپس ۱۴۵ درصد کرد 
که البته چین نیــز در واکنش، تعرفه ۱۲۵ درصدی برای کالاهای آمریکایی در نظر گرفت. اتفاقی 
که باعث افزایش قیمت طلا و ریزش بورس ها در جهان و ایران شد.اما روز سه شنبه )۱۹ فروردین( 
پس از اعلام خبر گفت وگوی غیرمستقیم ایران با ایالات متحده که روز شنبه در عمان انجام گرفت، 
بورس ایران ســبزپوش شد.بازار سهام در ایران از روز دوم آبان ۱۴۰۳ روند صعودی به خود گرفت 
و در ادامه، رکوردهای جدیدی را به ثبت رســاند. اما از ۲۲ دی ماه به بعد دچار نوسان کاهشی شد. 
روز ۲۳ دی ماه کانال ۲.۹ میلیون را از دســت داد. در هفته های پایانی ســال گذشته این بازار بین 
کانال ۲.۷ تا ۲.۸ میلیون واحد در نوســان بود و چهار مرتبه کانال ۲.۸ میلیون را از دســت داد. ۲۱ 
اســفند نیز به پایین کانال ۲.۷ میلیون سقوط کرد که ۲۵ اســفند مجددا آن را تصاحب کرد. ۱۹ 
فروردیــن ۱۴۰۴ به کانال ۲.۸ میلیون صعود کرد. ۲۴ فروردین پس از حدود ۹۰ روز مجددا از مرز 
۲.۹ میلیون واحد گذشــت. روز ۳۰ فروردین نیز برای اولین بار وارد کانال سه میلیون واحد شد.به 
نظر می رسد، متغیرهای سیاسی اثر مثبتی بر بازار سهام و رشد شاخص کل داشته است. امیدواری 
به رفع تنش های سیاســی که با آغاز مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا در مسقط پایتخت عمان 
ایجاد شــده و هم چنین احتمال تصویب لوایح پالرمو و سی اف تی می تواند اثر مثبتی بر بازار سهام 
داشــته باشد؛ چراکه به گفته کارشناسان، حل مناقشات بین المللی از یک سو با کاهش ریسک های 
سیستماتیک و ایجاد شفافیت، فضای امن تری برای فعالیت های اقتصادی منجر می شود و از سوی 
دیگر، مســیر تعاملات ایران با نظام مالی جهانی را هموار می سازد.عمده کارشناسان معتقدند بازار 
سرمایه به لحاظ بنیادی شرایط مطلوبی دارد، اما متغیرهای سیاسی، کمبود نقدینگی، عدم اعتماد 
سهامداران و فعالیت نوسان گیری تاکنون باعث شده تا بازار نتواند آن طور که باید و شاید رشد کند. 
با این حال، بورس تا قبل از ریزش های اخیر رکوردشــکنی کرده و برای اولین بار وارد کانال ســه 

میلیون واحد شده است.

ژاپن، افزایش واردات ســویا و برنج خود را به عنــوان امتیازی در مذاکرات تجاری با 
آمریکا بر سر تعرفه های گسترده دونالد ترامپ، بررسی می کند.به گزارش ایسنا، روزنامه 
ژاپنی یومیوری روز شنبه گزارش داد با سیاست تجاری تهاجمی دونالد ترامپ، رئیس 
جمهــور آمریــکا که بازارها را متلاطم کــرده و به ترس از رکود را دامن زده اســت، 
ژاپن در تــلاش برای اجتناب از تعرفه های متقابل آمریکا و ســایر تعرفه های اعمال 
شده بر این کشور اســت.یومیوری بدون اشاره به منابع آگاه نوشت: مذاکره کنندگان 
آمریکایــی در اولین دور مذاکرات دوجانبه خود در روز چهارشــنبه، خودرو و برنج را 
بــه عنوان بخش هایی مطرح کردند که طبق گفته آنها، توکیو برای بازار آنها، موانعی 
ایجاد کرده اســت و آنها از ژاپن خواشتند به میزان بیشتر گوشت، فرآورده های ماهی 
و ســیب زمینی وارد کند.ترامپ به طور غیرمنتظره ای، »ریوسی آکازاوا«، وزیر احیای 
اقتصادی و مذاکره کننده ارشــد ژاپن را به دفتر بیضی آورد و از پیشرفت زیاد پس از 
مذاکرات خبر داد؛ هرچند جزئیات اندکی فاش شده است. انتظار می رود »کاتسونوبو 

کاتو«، وزیر دارایی ژاپن، مذاکرات دوجانبه با »اسکات بسنت« وزیر خزانه داری آمریکا 
را در حاشیه نشست های جهانی هفته آینده در واشنگتن از سر بگیرد.ژاپن با ۲۴ درصد 
تعرفه بر صادرات کالاهای خود به آمریکا مواجه شده است، اما این نرخ ها مانند بسیاری 
از تعرفه های ترامپ، به مدت ۹۰ روز متوقف شده است. نرخ تعرفه جهانی ۱۰ درصد 
و تعرفــه ۲۵ درصدی برای خودروها که پایه اصلی اقتصاد وابســته به صادرات ژاپن 
اســت، همچنان پابرجاست.ترامپ، ژاپن را به دلیل تعرفه ۷۰۰ درصدی روی واردات 
برنج مورد انتقاد قرار داده اســت، اما ژاپن می گوید که این رقم بر اســاس قیمت های 
بین المللی قدیمی برنج است. باید دید که آیا دولت جمهوری خواه ترامپ، با توجه به 
اینکه صادرات به ژاپن از کالیفرنیا، ایالتی با گرایش دموکرات ها انجام می شود، بر برنج 
تمرکز خواهد کرد یا خیر.طبق گزارش رویترز، ژاپن در سال گذشته، قبل از تعرفه های 
ترامــپ، واردات برنج خود را افزایش داده بود، زیرا به دلیل کمبود عرضه، قیمت های 

داخلی افزایش یافت.

مدیر عامل فولکس واگن گفت: این شرکت می تواند برای اجتناب از تعرفه های آمریکا بر 
خودروها، بخشی از تولید مدل های سطح بالای آئودی خود را به جای دیگری، انتقال 
دهد.به گزارش ایســنا، »الیور بلوم«، مدیر عامل فولکس واگن به روزنامه »فرانکفورتر 
آلگماینه سایتونگ« گفت که بزرگترین تولیدکننده خودرو در اروپا که به ویژه در برابر 
افزایش تعرفه های آمریکا آسیب پذیر است، در مورد این موضوع، گفت وگوهای سازنده 
با دولت آمریکا انجام داده اســت.»بلوم« افزود: فولکس واگن که در اوایل آوریل اعلام 
کرد تعرفه های برنامه ریزی شده ترامپ، باعث کاهش سود عملیاتی سه ماهه اول این 
شرکت شده است، می خواســت تا آنجا که ممکن است به عنوان یک سرمایه گذار و 
شریک قابل اعتماد برای آمریکا باقی بماند. مدیرعامل فولکس واگن گفت که تولید در 
آمریکا برای آئودی، مطابق با راهبرد توســعه ما خواهد بود.ترامپ، ماه گذشته، تعرفه، 
۲۵ درصدی بر خودروهای وارداتی به آمریکا که مقصد شــماره یک صادرات خودرو 
آلمان است را اعلام کرد. رئیس جمهور آمریکا ادعا کرده است که اعمال تعرفه ها باعث 
می شود شــرکت های خارجی بخشی از تولید خود را به آمریکا منتقل کنند.فولکس 
واگن، ســال گذشته بیش از یک میلیون دستگاه خودرو در آمریکای شمالی فروخت 

که ۱۲ درصد از حجم فروش این خودروساز را تشکیل می دهد.

طبق خبرگزاری فرانســه، با کاهــش فروش فولکس واگن در چیــن به دلیل رقابت 
شدید خودروســازان بومی، به ویژه در بخش خودروهای برقی، بازار آمریکا برای این 
تولیدکننده آلمانی اهمیت بیشتری پیدا کرده است.با وجود یک کارخانه تولید فولکس 
واگن در ایالت تنسی، ۶۵ درصد از فروش آمریکایی برند فولکس واگن از خودروهایی 
است که از اروپا یا مکزیک به آمریکا ارسال می شود. این رقم برای برندهای رده بالای 

آئودی و پورشه، به ۱۰۰ درصد می رسد.
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مقننه و قضائیه به میزبانی مسعود پزشکیان رئیس جمهوری در نهاد ریاست جمهوری برگزار شد

www.sobh-eqtesad.ir

نشست سران قوا به میزبانی پزشکیان
info@sobh-eqtesad.ir

سازمان حمایت: افزایش 
خودسرانه قیمت خودروهای 

وارداتی ممنوع است

سازمان حمایت در نامه ای به تمام شرکت های واردکننده خودرو اعلام کرد 
که هر گونه تعیین و تغییر قیمت خودروها، پس از ارســال مستندات به این 
ســازمان و تایید کارگروه تنظیم بازار صورت می گیرد. به گزارش خبرنگار 
مهر، شورای رقابت در جلسه ۷۳۰ مورخ ۲۱ اسفند ۱۴۰۳ با موضوع اصلاح 
دســتورالعمل تنظیم بازار خودروهای ســواری تصویب کرده بود که از این 
پس دخالتی در قیمت گذاری خودروهای وارداتی نخواهد داشــت. )جزئیات 
بیشــتر( با این حال هفدهم فروردین ماه جلسه ستاد تنظیم بازار با حضور 
معاون اول رئیس جمهور برگزار شــد؛ در این جلســه بــا توجه به ضرورت 
تعیین تکلیف نحوه عرضه خودروهای وارداتی و جلوگیری از افزایش قیمت 
خودروها و همچنین تأثیر آن بر سطح عمومی قیمت ها مقرر شد، قیمت کلیه 
خودروهای بنزینی و هیبریدی وارداتی پس از محاســبه سازمان حمایت از 
مصرف کنندگان و تولید کنندگان و تصویب ستاد تنظیم بازار عملیاتی شود. 
در همین راستا نیز حسین فرهیدزاده، رئیس سازمان حمایت تولیدکنندگان 
و مصرف کننــدگان ۲۷ فروردین ماه یعنی تقریباً بعد از گذشــت یک ماه از 
جلســه شــورای رقابت، طی نامه ای با موضوع »قیمت گــذاری خودروهای 
وارداتی« به رئیس هیئت مدیره انجمن واردکنندگان خودرو ایران اعلام کرد: 
»کلیه واردکنندگان خودروهای ســواری بنزینی و هیبریدی مکلفند قبل از 
هر گونه تعیین و تغییر قیمت، گزارش لازم به همراه مســتندات مربوطه را 
جهت بررسی کارشناسی به سازمان ارائه و پس از تأیید کارگروه تنظیم بازار 
عملیاتی خواهد شد.« فرهیدزاده همچنین روز ۲۸ فروردین ماه نیز در نامه 
جداگانه ای به تمامی شرکت های واردکننده خودرو اعلام کرده است که این 
خودروها همچنان مشــمول قیمت گذاری هستند. در نامه فرهیدزاده آمده 
است: پیرو تصمیمات جلسه ۷۳۰ شورای رقابت پیرامون اصلاح دستورالعمل 
شماره ۵۴۳ و مســتثنی نمودن خودروهای وارداتی از شمول دستورالعمل 
تنظیم بازار خودروی سواری مطابق تصمیمات جلسه مورخ ۱۴۰۴٫۰۱٫۱۷ 
ستاد تنظیم بازار کلیه وارد کنندگان خودروهای سواری بنزینی و هیبریدی 
مکلفند قبل از هر گونه تعیین و تغییر قیمت گزارش لازم به همراه مستندات 
مربوطه را جهت بررســی کارشناســی به این ســازمان ارائه و پس از تأیید 
کارگروه تنظیم بازار عملیاتی خواهد شــد. ضمناً عرضه خودروهای مذکور 
می بایست از طریق سامانه شفاف مورد تأیید وزارت صنعت، معدن و تجارت 
انجام شود. لذا لطفاً مقرر نمائید اقدامات آتی اعم از تعیین قیمت )ارائه اسناد 
و مدارک مثبتــه خودروهای وارداتی پس از تکمیــل واردات و ترخیص از 
گمرک به این سازمان برای بررسی و ارائه گزارش به کار گروه تنظیم بازار و 
نحوه عرضه عرضه در سامانه شفاف مورد تأیید وزارت صنعت، معدن و تجارت 
خودروهای وارداتی بنزینی و هیبریدی مطابق فرایند تعریف شده در مصوبه 
مذکور صورت پذیرد بدیهی است مسئولیت و تبعات هر گونه اقدام مغایر با 

مفاد مصوبه یاد شده با آن شرکت بوده و مستوجب پیگرد قانونی می باشد.

ارزآوری ۵.۲ میلیارد دلاری 
بخش کشاورزی در ۱۴۰۳

گمرک ایران اعلام کرد: صادرات محصولات کشــاورزی در ســال ۱۴۰۳ با 
۲۹ درصــد افزایش به رقم ۵ میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار رســید.به گزارش 
خبرگــزاری مهر به نقل از گمرک ایران، صادرات محصولات کشــاورزی در 
ســال ۱۴۰۳ با ۲۹ درصد افزایش به رقــم پنج میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار 
رسید. میزان وزنی صادرات محصولات کشاورزی در این مدت هفت میلیون 
و ۶۰۰ هزار تن بوده اســت که نســبت به مدت مشابه سال قبل ۱۱ درصد 
افزایش نشان می دهد.بر اساس این گزارش، عمده ترین محصولات کشاورزی 
صادراتی در این مدت شــامل انواع پســته، گوجه فرنگی و خرما بوده است.

در این مدت ۱.۵ میلیارد دلار انواع پســته، ۲۳۳ میلیون دلار گوجه فرنگی 
و ۲۰۵ میلیون دلار خرما صادر شــده است.صادرات زعفران به ۱۸۵ میلیون 
دلار رســیددر ســال ۱۴۰۳ به میزان ۲۱۴ تن و ۳۰۰ کیلوگرم زعفران به 
ارزش ۱۸۴ میلیون و ۷۰۰ هزار دلار صادر شده است.حمید بیات مدیر کل 
دفتر آمار و پردازش اطلاعات گمرک ایران با اعلام این خبر گفت: این میزان 
زعفران صادراتی در ســال ۱۴۰۳ به لحاظ وزن چهار درصد و از حیث ارزش 
۱۳ درصد کاهش نشــان می دهد.بیات گفت: امارات متحده عربی، اسپانیا و 
چین سه خریدار عمده زعفران صادراتی ایران در سال ۱۴۰۳ بودند.به گفته 
وی، در این مدت ۵۰ میلیون دلار زعفران به امارات متحده عربی، ۴۰ میلیون 
دلار به اســپانیا و ۳۰ میلیون دلار به چین صادر شــد.مدیرکل دفتر آمار و 
پردازش اطلاعات گمرکی گمرک ایران اظهار کرد: در سال ۱۴۰۳ در مجموع 
۶۵ درصد از ارزش کل زعفران صادراتی ایران به ســه کشــور یاد شده بوده 
است.وی گفت: زعفران ایران به بیش از ۵۰ کشور جهان صادر می شود.صدور 
۳۷۲ میلیون دلار محصولات شــیلات در سال ۱۴۰۳سال ۱۴۰۳ به میزان 
۱۹۶ هزار تن محصولات شیلات به ارزش ۳۷۲ میلیون دلار به خارج از کشور 
صادر شــد.آرزو غنیون، معاون فنی دفتر آمار و پردازش اطلاعات گمرکی در 
این رابطه گفت: در این مدت صادرات محصولات شــیلات به لحاظ وزن ۲۹ 
درصد و از حیث ارزش ۱۷ درصد افزایش نشان می دهد.وی افزود: عمده ترین 
محصولات شیلات صادر شده در این مدت شامل انواع میگو، ماهی تن و انواع 
ماهی کپور بوده است که ۶۴ درصد از وزن و ۶۵ درصد از ارزش کل صادرات 
در بین گروه محصولات شیلات را به خود اختصاص دادند.غنیون اظهار کرد: 
اصلی ترین خریداران محصولات شیلات صادراتی ایران کشورهای چین، عراق 

و امارات متحده عربی بوده است.

گزیده خبر

دور دوم گفتگوهای غیر مستقیم ایران و آمریکا با میانجیگری عمان در 
رم ایتالیا انجام شد.

افزایش ۱۷ درصدی مصرف گاز صنایع 
در اسفند ۱۴۰۳

معامله ۵۹۱ کیلو نقره و ۲۳۵ کیلو طلا در 
بورس کالا

طبق گزارش سازمان بورس، مصرف گاز در اسفندماه نسبت به بهمن ماه )سال ۱۴۰۳( در همه صنایع، ۱۷ 
درصد افزایش داشــته است.به گزارش خبرگزاری مهر، سازمان بورس در گزارشی تحلیلی، به بررسی روند 
»میزان مصرف انرژی گاز سوخت و خوراک آب و برق مصرفی در صنایع با اهمیت و انرژی بر بازار سرمایه« 
و نقش و اهمیت ناترازی انرژی در میزان تولید و سودآوری صنایع بورسی پرداخت.اداره میزهای صنعت و 
رتبه بندی ناشران سازمان بورس درباره این گزارش اعلام کرد: یافته های این گزارش بیانگر نقش با اهمیت 
ناترازی انرژی در میزان تولید و سودآوری صنایع دارد به نحوی که ناترازی انرژی می تواند به کاهش تولید 
یا بعضاً توقف خطوط تولید صنایع با اهمیت منجر شود.یافته های این گزارش بیانگر آن است که مصرف گاز 
در اسفندماه نسبت به بهمن ماه، در همه صنایع، ۱۷ درصد افزایش داشته است.بر این اساس مصرف گاز 
در صنایع سیمان، آهک و گچ، فلزات اساسی، عرضه برق، گاز، بخار و آب گرم، استخراج کانه های فلزی و 

محصولات شیمیایی با افزایش به ترتیب به میزان ۱۷۴، ۳۷، ۱۶، ۱۲ و ۹ درصد همراه بوده ....

مالیات بر ارزش افزوده ۱۰ درصدی طلا 
ابلاغ شد

ایران به  یک کارگاه بزرگ نفتی تبدیل می شود

اهمیت ایجاد جذابیت برای سرمایه گذاری 
خرد در صنعت نفت
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ژاپن در مذاکره با آمریکا برگ برنده رو می کند

فرار از تعرفه های آمریکا به سبک فولکس واگن
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دور دوم گفتگوهای غیر مستقیم ایران و آمریکا با میانجیگری عمان در رم ایتالیا انجام شد.گزیده خبر
شورای نگهبان در بررسی لوایح 

CFT و پالرمو، مشورتی به مجمع 
نمی دهد

سخنگوی شــورای نگهبان گفت: در روند بررســی لوایح CCC و پالرمو در مجمع تشخیص 
مصلحت، شورای نگهبان نقش مشورتی ندارد اما نماینده آن برای تبیین ایرادات در جلسات 
حضور می یابد.به گزارش خبرنگار مهر، هادی طحان نظیف صبح امروز )شنبه ۳۰ فروردین ماه( 
در اولین نشست خبری خود در سال ۱۴۰۴، گفت: طرح اصلاح قانون مجازات قاچاق اسلحه و 
مهمات و دارندگان سلاح و مهمات غیرمجاز از سوی شورای نگهبان تأیید شد و می تواند فرایند 
ابلاغ خودش را طی کند.وی بیان کرد: لایحه اجازه افزایش ســهام ســرمایه دولت جمهوری 
اســلامی ایران در بانک بین المللی ترمیم و توســعه هم خلاف موازین شرع و قانون اساسی 
شناخته نشــد.تأیید لایحه ارجاع اختلاف بین بانک مرکزی ایران و کره به داوری سخنگوی 
شــورای نگهبان تصریح کرد: لایحه ارجاع اختلاف بین بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
و دولت جمهوری کره به داوری هم با بررســی های ما در شورای نگهبان خلاف موازین شرع 
و قانون اساسی شــناخته نشــد.طحان نظیف افزود: لایحه موافقتنامه انتقال محکومان بین 
جمهوری اســلامی ایران و دولت بولیواری ونزوئلا با ایراداتی مواجه شــد که مجلس باید این 
مصوبه را اصلاح کند. اساسنامه مرکز نظام ایمنی هسته ای کشور مغایر با موازین شرع و قانون 
اساسی شــناخته نشــد.وی گفت: لایحه موافقتنامه بین دولت ایران و ژاپن درباره کمک به 
همکاری متقابل در امور گمرکی با بررسی هایی که در شورای نگهبان انجام شد، خلاف موازین 
شرع و قانون اساسی شناخته نشد. همچنین لایحه موافقتنامه دولت جمهوری اسلامی ایران 
و ازبکستان در زمینه انتقال محکومان به تأیید شورای نگهبان رسید.سخنگوی شورای نگهبان 
ادامه داد: اصلاح اساسنامه صندوق توسعه شبکه تار یا فیبر نوری و اصلاح اساسنامه سازمان 
توسعه پارک فناوری پردیس به تأیید شورای نگهبان رسید. همچنین درباره اساسنامه صندوق 
حمایت از سرمایه گذاری صنایع کوچک ایرادات و ابهاماتی وجود داشت.شورای نگهبان ایرادی 
به مصوبه افزایش تعطیلات نداردســخنگوی شورای نگهبان بیان کرد: شورای نگهبان درباره 
لایحه اصلاح ماده ۸۷ قانون خدمات کشوری )کاهش ساعت کاری کارمندان دولت و افزایش 
تعطیلات( پیش از این اعلام کرده بود که نکته ای در این خصوص ندارد، اما هیئت عالی نظارت 
بر حسن اجرای سیاست های کلی مجمع تشخیص ایراداتی در این مورد وارد کرده است.وی 
درباره برنامه شورای نگهبان برای تحقق شعار سال مبنی بر سرمایه گذاری برای تولید، افزود: 
شعار سال که از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی تعیین شد، یک مأموریت ملی به پشتوانه 
قانون اساسی اســت. امیدوارم همه در این جهت حرکت کنند. ما هم در بررسی مصوبات به 
این موضوع توجه می کنیم.سخنگوی شورای نگهبان تصریح کرد: ما درباره مفاد لایحه اصلاح 
قانون ســرباز قهرمان اطلاع نداریم. صرفاً کلیات این لایحه فعلًا در مجلس شــورای اسلامی 
تصویب شده و ما هنوز نسبت به جزئیات آن اطلاعی نداریم. بعد از تصویب لایحه در مجلس، 
شــورای نگهبان می تواند درباره آن اعلام نظر کند.حضور نماینده شورای نگهبان در جلسات 
بررسی پالرمو و CFT در مجمع طحان نظیف در پاسخ به سوال خبرنگار مهر، مبنی بر اینکه 
با توجه به اینکه در حال حاضر لوایح CFT و پالرمو در حال بررســی در مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام است، آیا مجمع برای بررسی ها و تصمیم گیری خود، از شورای نگهبان مشورت 
خواســته یا نماینده ای از شورای نگهبان در این جلسات مجمع حضور دارد، گفت: زمانی که 
مصوبه ای در حال رفت و آمد بین مجلس و شورای نگهبان است، بعد از اصرار مجلس شورای 
اســلامی بر مصوبه قبلی خود، موضوع برای تعیین تکلیف به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
ارجاع می شود.وی ادامه داد: در این فرایند، اخذ نظر مشورتی شورای نگهبان پیش بینی نشده 
است، اما نمایندگانی از مجلس و شورای نگهبان در جلسات مجمع حضور پیدا می کنند، با این 
هدف که نماینده مجلس درباره مصوبه نظرات تبیینی را ارائه دهد و نماینده شورای نگهبان 
هم که اغلب بنده در این جلســات حضور می یابم، ایرادات شورای نگهبان را تشریح کند. اما 
به صورت کلی، پیش بینی در خصوص دریافت نظر مشورتی شورای نگهبان در این خصوص 
صورت نگرفته است.طحان نظیف درباره برنامه شورای نگهبان برای به روزرسانی قوانین قدیمی 
و ســنتی در عصر دیجیتال، گفت: پژوهشکده شــورای نگهبان در تهران و مجمع مشورتی 
فقهی در قم به بررســی و تقویت مصوبات پرداخته و جلساتی با دستگاه ها و مجریان برگزار 
می کنند. همچنین از فناوری های نوین استفاده می شود و این روند در حال تقویت است.وی 
افزود: شــورای نگهبان نسبت به مصوبات تبدیل شــده به قانون یک بار اظهارنظر کرده است. 
اگر اصلاحاتی متناســب با اقتضائات روز لازم باشد، مسیر این اصلاح از مجلس آغاز می شود. 
ممکن اســت این اصلاحات از طریق تقدیم طرح یا لایحه انجام شود که ترتیبات خاص خود 
را دارد. در هر صورت، اگر مجلس مصوبه ای در این زمینه داشــته باشــد، ما نیز آن را بررسی 
خواهیم کرد.ایرادات شورای نگهبان به CFT طحان نظیف در پاسخ به سوالی درباره بررسی 
کنوانسیون های CFT و پالرمو در مجمع تشخیص مصلحت نظام، گفت: در خصوص الحاق 
دو کنوانسیون پالرمو و CFT، شورای نگهبان صرفاً ایراداتی نسبت به CFT داشت و درباره 
پالرمو ایرادی نداشت. علت اینکه الحاق به کنوانسیون پالرمو در دستور کار مجمع قرار گرفته، 
ایرادات هیئت عالی نظارت مجمع و اصرار مجلس بر مصوبه خود است. ایرادات هیئت عالی 
نظارت از سوی شورای نگهبان به مجلس ابلاغ می شود.وی درباره آخرین وضعیت بررسی 
طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی، متذکر شد: طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی 
تاکنون چند بار بین مجلس و شــورای نگهبان در رفت و آمد بوده، چرا که شورای نگهبان 
ایرادات و ابهاماتی نسبت به این طرح داشته که در این رفت و آمدها به مرور زمان کاهش 
یافته اســت. اگر مجلس اصلاحات لازم را در مصوبه انجام دهد، ما آن را بررســی خواهیم 
کرد. کار اصلاح این طرح در کمیســیون انجام شده و اکنون در نوبت رسیدگی در صحن 
مجلس قرار دارد. ما اصلاحات مجلس را مجدداً بررسی خواهیم کرد. توافق ایران و روسیه 
باید در چارچوب قانون و شــرع باشدطحان نظیف در پاســخ به سوالی درباره توافق جامع 
ایران و روسیه، گفت: چارچوب بررسی های ما در مورد موافقتنامه های بین المللی مثل سایر 
مصوبات، شــرع و قانون اساســی به ویژه اصول ۷۷ و ۱۲۵ است. اگر توافق جامع 
ایران و روســیه در این چارچوب باشــد و در مجلس شورای اسلامی به تصویب 
برسد و برای ما ارسال شود، آن را بررسی خواهیم کرد.سخنگوی شورای نگهبان 
در پاسخ به ســوالی درباره نحوه نظارت شورای نگهبان بر توافق احتمالی ایران 
و آمریکا، گفت: با توجه به اینکه تازه این مذاکرات به شــکل غیر مســتقیم آغاز 
شــده، باید ببینیم به کجا می رسد.اصلی ترین عامل مؤثر در مشارکت انتخاباتی، 
موضوعات اقتصادی استسخنگوی شورای نگهبان در ادامه درباره عوامل افزایش 
مشارکت مردم در انتخابات، گفت: بر اساس، پیمایش های ملی و نظرسنجی های 
متعدد مراکز علمی و دانشــگاهی و دســتگاه های مســئول، اصلی ترین عوامل 
مؤثر در مشــارکت انتخاباتی، موضوعات اقتصادی، معیشــتی و عمل مسئولان 
به وعده هایشان است. با این حال و حتی اگر سهم شورای نگهبان در این زمینه 
اندک هم باشــد، همواره موضوع مشارکت برای ما مهم بوده و ان شاءالله خواهد 
بود. همانطور که در گذشــته بر این مسئله ما تاکید داشتیم، ان شاءالله در آینده 
هم مورد نظر و تاکید خواهد بود.طحان نظیف در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
آیا شورای نگهبان بر اساس قانون این اختیار را دارد که در مورد مفاد معاهدات 
و موافقتنامه های بین المللی که به تصویب مجلس می رســد ورود کند، گفت: بر 
اســاس قانون اساسی، مفاد معاهدات و موافقتنامه های بین المللی که به تصویب 
مجلس می رســد نباید با شرع قانون اساســی مغایرت داشته باشد. این موضوع 
جدید نیســت و موارد مختلفی در این زمینه در گذشــته نیز وجود داشــته که 
مجلــس اصلاحاتی در مصوبه خود انجام داده یا با اصرار مجلس به مجمع ارجاع 

شده است. بنابراین در این زمینه ابهام حقوقی وجود ندارد.

قالیباف: ایفای نقش مردم 
موفقیت های کشور در دوران های 

مختلف را رقم زد

قالیباف در مراسم چهلمین روز شهادت سردار مصطفی عبداللهی گفت: ایفای نقش واقعی 
مردم، موفقیت های کشور در دوران های مختلف را رقم زد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل 
از خانه ملت، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اســلامی در مراســم چهلمین روز 
شهادت پاسدار رشید اسلام، سردار حاج مصطفی عبداللهی که شامگاه امشب پنجشنبه بعد 
از نماز مغرب و عشــاء در مســجد صفاء تهران برگزار شد با بیان اینکه این شهید، مجاهد و 
رزمنده ای بود که بی وقفه بیش از ۴۰ سال برای نظام و عزت اسلامی تلاش و مجاهدت کرد، 
ضمن تبریک روز ارتش جمهوری اسلامی به همه فرماندهان، افسران، درجه داران و مدیران 
این نیروی نظامی کشــور، گفت: به ویژه از شهدای ارتش جمهوری اسلامی ایران و عزیزانی 
که افتخار آفریدند یاد می کنیم و امیدواریم هرلحظه جایگاه آنها رفیع تر شود.مســجد صفا، 
مسجدی در تراز انقلاب اسلامی است دکتر قالیباف در ادامه تصریح کرد: یکی از افتخارات 
من این است که امشب در مسجد صفا هستم، مسجدی که بی شک حداقل طی ۲۰ سالی که 
از زمان دوران حضورم در نیروی انتظامی، شهرداری و پس از آن مجلس با آن آشنا هستم، 
بی شک مسجدی در تراز انقلاب اسلامی است. حضرت امام)ره( فرمودند مسجد سنگر است 
و می گفتند از جنگنده ها و تهدیدها نترســید اما از خالی بودن مساجد بترسید. مسجد صفا 
همواره از بعُد کمی و کیفی پیشــرو بوده است.رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
هرکس خود را ارزان بفروشــد، متزلزل خواهد بود مگر اینکه خدا آن را بخرد، گفت: شهید 
مقام شفاعت در روز قیامت دارد و بی شک شهادت برترین مرگ هاست؛ مرگی است که انسان 
در راه خدا و برای خدا انتخاب می کند و مجاهدانه و شجاعانه در این راه بدون هیچ تردید و 
ترســی در این مسیر گام برمی دارد.فرهنگ شهادت، گره گشای همه مسائل مادی و معنوی 
اســتوی در ادامه گفت: زمانی که امیرالمؤمنین علی)ع( با همه فضیلت های خاصی که در 
شأن ایشان بود در آستانه شهادت قرار گرفتند فرمودند فُزْتُ وَ رَبِّ الکَْعْبَه به پروردگار کعبه 
سوگند، رستگار شدم.  و رستگاری را در شهادت دیدند. فرهنگ شهادت است که گره گشای 
همه مســائل مادی و معنوی خواهد بود. حضرت علــی)ع( فرمودند به خدایی که جانم در 
دســت اوست سوگند که اگر هزاران ضربه شمشــیر در راه خدا بر من وارد شود آسان تر از 
مرگی است که در بستر باشد.قالیباف با بیان اینکه فرهنگ شهادت، فلسلفه زندگی ماست 
که حفظ و زنده نگاه داشتن ذکر یاد و نام شهدا اجری همچون اجر کار شهید را دارد، گفت: 
امروز ممکن اســت گاهی از یاد شهدا غفلت کنیم که برکت اصلی برگزاری چنین مراسمی 
این اســت که ما را از غفلت دور کرده و ما را متوجه مسیر می کند تا از آن منحرف نشویم. 
حتی اگر کتاب شهدا را می خوانیم برای این نیست که صرفاً خاطرات شهدا را مطالعه کنیم، 
بلکه از این یادآوری قرار است باعث آمادگی ما شده و غفلت را از ما دور کند. یاد شهید باید 

ما را در مسیر اصلی نگاه دارد.

بــه گزارش خبرگزاری مهر، »ســید عباس عراقچی«، وزیر امور خارجه کشــورمان 
بامــداد امروز شــنبه ۳۰ فروردیــن ماه به منظــور شــرکت در دور دوم مذاکرات 
غیرمســتقیم ایران و آمریکا وارد رم پایتخت ایتالیا شــد. این مذاکرات به ریاســت 

ســید عباس عراقچی، وزیر امور خارجه کشــورمان و »اســتیو ویتــکاف«، نماینده 
ویــژه رئیــس جمهور آمریکا در امــور خاورمیانه در ایتالیا برگزار شــد. این دور از 
مذاکــرات نیــز همچون دور نخســت به صورت غیرمســتقیم بــا میانجیگری عمان 

صورت گرفت. دور نخســت ایــن گفتگوها شــنبه گذشــته )۲۳ فروردین ماه( در 
عمان برگزار شــده اســت.در دور اول گفتگوها، طرفین توافــق کردند که چارچوب 
مذاکرات »اعتماد ســازی و اطمینان بخشــی نســبت به ماهیت صلــح آمیز برنامه 
هســته ای از ســوی ایران« و در مقابــل »رفع تحریم ها از ســوی آمریکا به صورت 
مؤثر« باشــد. موضوعــات دیگر از جملــه توانمندیهای دفاعی و مســائل منطقه ای 
موضــوع گفتگوها نبوده و نخواهد بود. عراقچی: نیازی به هیجان نیســت و با دقت 
و آرامــش در حال انجام مذاکره هســتیم خروج هیئت مذاکــره کننده آمریکایی از 
محل مذاکرات غیر مســتقیم در رم ایتالیا دور دوم مذاکرات غیر مســتقیم ایران و 
آمریکا طبق برنامه ریزی به پایان رســید. گفتنی است، ســید عباس عراقچی، وزیر 
امور خارجه کشــورمان بامداد امروز شــنبه ۳۰ فروردین ماه به منظور شــرکت در 
دور دوم مذاکرات غیرمســتقیم ایران و آمریکا وارد رم پایتخت ایتالیا شد. توافقات 
اولیه میان ایران و آمریکا تا پایان ماه می اتفاق خواهد افتاد یزدان پناه کارشــناس 
مســائل بین الملل گفت: پیش بینی من این اســت که تردیــد نکنید توافقات اولیه 
میــان ایران و آمریــکا تا پایان ماه می اتفاق خواهد افتاد. حفظ داشــته های فنی و 
هســته ای ایران یک »باید« در روند مذاکرات استاســماعیل بقائی سخنگوی وزارت 
خارجــه در خصوص گفتگوهای غیر مســتقیم ایران و آمریکا اظهار داشــت: ایران 
بــا جدیــت و آمادگی کامل در مذاکرات رفع تحریم ها شــرکت کرده و تا زمانی که 
دامه خواهد  دامه داشــته باشــد، به همــکاری ا مذاکرات به صورت ســازنده ا
یران آماده  یــران مطلقاً صلح آمیز اســت و ا د. وی گفــت: برنامه هســته ای ا دا
اســت تا هرگونه شــبهه ای در این زمینــه را برطرف کند. حفظ داشــته های 
یم درباره  یــران یک »باید« اســت. در عین حــال مــا گفته ا ا فنی و هســته 
هرگونــه شــبهه ای که درباره ماهیــت برنامه صلح آمیز هســته ای وجود دارد 
تحریم های  کــرد:  عنوان  خارجــه  وزارت  هستیم.ســخنگوی  همــکاری  آماده 
غیرقانونــی بایــد به طــور مطمئن و بــا تضمین های لازم رفع شــوند. موضع 

یران در این دو مورد ثابت و اصولی اســت. ا

ســخنگوی دولت گفت: وفاق ملی بدون اعتماد عمومی ممکن نیست و اعتماد عمومی 
نیز زمانی شــکل می گیرد که مردم ببینند دولت نه منتظر گشایش های بیرونی، بلکه 
با تمام توان در حال حل مشــکلات داخلی اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، فاطمه 
مهاجرانی ســخنگوی دولت در یادداشــتی که در روزنامه ایران منتشــر شده است، 
اظهــار کرد: وفاق ملی بدون اعتماد عمومی ممکن نیســت. اعتمــاد عمومی نیز تنها 
زمانی شــکل می گیرد که مردم ببینند دولت نه منتظر گشایش های بیرونی، بلکه در 
میدان عمل و با تمام توان در حال حل مشــکلات داخلی است. به کارگیری نخبگان، 
بهره مندی از ظرفیت های بومی، حمایت از تولید، مقابله با فســاد، و گســترش عدالت 
همه عناصر کلیدی در تقویت ســرمایه اجتماعی و تحقق وفاق ملی هســتند.متن این 
یادداشــت به شرح زیر اســت: دولت چهاردهم با درک عمیق شــرایط کنونی کشور 
و محیــط پیرامونی، شــعار »وفاق ملی« را به عنوان قطب نمــای حرکت خود برگزید؛ 
شــعاری که معنای آن چیزی فراتر از وحدت ظاهری یا اجماع سیاســی است. وفاق 
ملی یعنی بازیابی پیوندهای اعتماد میان مردم و حاکمیت، شنیدن صداهای مختلف، 
کاهش شــکاف های اجتماعــی و تکیه بر ظرفیت های داخلی برای حل مســائل ملی. 
در چنین بســتری اســت که ســرمایه اجتماعی معنا می یابد و به کار می افتد.تجربه 
ســال های اخیر به ما آموخت که هرگاه به ســرمایه اجتماعــی بی اعتنا بوده ایم یا آن 
را صرفاً بــه مقاطع انتخاباتی محــدود کرده ایم، در مدیریت بحران ها آســیب پذیرتر 
و ناتوان تر ظاهر شــده ایم. اکنون بازســازی این ســرمایه نیازمند صداقت، شفافیت، 
مســئولیت پذیری و برنامه ریزی بر اســاس واقعیات کشور است؛ نه بر مبنای امیدهای 
کاذب یا شرطی ســازی جامعه نســبت بــه متغیرهای بیرونــی. در همین چهارچوب 
دولــت چهاردهم با تأکید بر خط مشــی اســتقلال طلبانه و اتکا به تــوان داخلی، بار 

دیگر بر این اصل پافشــاری دارد که امور کشــور نباید به مذاکرات خارجی گره زده 
شــود. بی تردید گفت وگو و تعامل با جهان، بویژه در حوزه هایی نظیر برنامه هسته ای، 
بخشــی از دیپلماسی فعال جمهوری اسلامی ایران اســت و با اقتدار و تدبیر پیگیری 
می شود. اما این مســیر هرگز نمی تواند جایگزین سیاست گذاری مستقل و درون زا در 
حوزه های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی شــود.وفاق ملی بدون اعتماد عمومی ممکن 
نیســت. اعتماد عمومی نیز تنها زمانی شکل می گیرد که مردم ببینند دولت نه منتظر 
گشایش های بیرونی، بلکه در میدان عمل و با تمام توان در حال حل مشکلات داخلی 
است. به کارگیری نخبگان، بهره مندی از ظرفیت های بومی، حمایت از تولید، مقابله با 
فساد، و گسترش عدالت همه عناصر کلیدی در تقویت سرمایه اجتماعی و تحقق وفاق 
ملی هستند.دولت چهاردهم خود را متعهد می داند مسیر توسعه را با مشارکت و برای 
مــردم طی کند. این تعهد، در گفتار و رفتار و تصمیم گیری های کلان کشــور متجلی 
خواهد بود. هیچ دولتی بدون حمایت مردمی نمی تواند مســیر اصلاح و پیشــرفت را 
طــی کند و هیچ مردمی بدون حس تعلق و نقش آفرینی در اداره کشــور، نمی توانند 
نســبت به آینده امیدوار باشــند.از این رو دولت وفاق ملی بر آن اســت تا نه فقط در 
ســخن، بلکه در عمل، ســازوکارهای حضور واقعی مردم در تصمیم ســازی و نظارت 
عمومی را تقویت کند. ســرمایه اجتماعی زمانی زنده و پویاست که مردم بدانند رأی، 
نظر، نقد و همراهی شان تأثیرگذار است.آینده ایران در گرو همدلی، مشارکت، و تکیه 
بر ظرفیت های خودمان اســت. مذاکرات می آیند و می روند، اما اگر سرمایه اجتماعی 
فرســوده شود، بازسازی آن به مراتب دشوارتر خواهد بود.راه حل پیشرفت پایدار، نه در 
انتظار نتایج بیرونی، بلکه در اعتماد متقابل، وفاق ملی و اراده ای جمعی برای ســاختن 

فردای بهتر نهفته است.

جانشین فرمانده کل سپاه:

در مقابل دشمن تا بن دندان مسلح 
نباید کوتاه آمد

جانشین فرمانده کل سپاه گفت: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی پیشگام محور مقاومت  بوده 
و بیش از چهل هزار شــهید در این راه تقدیم اسلام کرده است.به گزارش ایسنا به نقل از 
سپاه نیوز سردار دریادار »علی فدوی« جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
در همایش تحقق شعار سال که با حضور پیشکسوتان سپاه در ستاد فرماندهی کل سپاه 

برگزار شــد، اظهار کرد: اســتقامت و مقاومت و صبر راه درست است و باید با قدرت آن را 
ادامه داد و در مقابل دشــمن تا بن دندان مســلح کوتاه نیامد.سردار فدوی ادامه داد: سال 
گذشته سال ویژه ای بود، تعدادی از فرماندهان و رئیس جمهور کشور عزیزمان به شهادت 
رســیدند و شــحصیت های عزیز و مهمی در محور مقاومت همچون سید حسن نصرالله، 
اسماعیل هنیه، صفی الدین، یحیی سنوار و... را از دست دادیم و به فیض شهادت رسیدند؛ 
در حقیقت ســال ۱۴۰۳ از این منظر سال ویژه و خاصی بود.جانشین فرمانده کل سپاه با 
تاکید بر آثار و برکات مقاومت عنوان کرد: مقاومت اگر چه ســختی هایی داشــت و بیش  
از پنجاه هزار نفر از مردم مظلوم و بی دفاع غزه شــهید شــدند ولی آثار و برکات آن قابل 
توجه بود.وی اضافه کرد: در حقیقت اســتقامت، مقاومت و صبر راه درست بوده و خداوند 
متعال ضامن پیروزی آن است و این از برکات پاسداری از انقلاب اسلامی است. اگر انقلاب 
اسلامی و ســپاه نبود، این افتخارات و برکات مقاومت  بدست نمی آمد و این افتخار برای 

ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی است که پیشگام محور مقاومت  بوده و بیش از چهل هزار 
شهید در این راه تقدیم اسلام کرده است.

سخنگوی وزارت امور خارجه حمله وحشیانه هوایی آمریکا به بندر رأس عیسی در یمن که منجر به شهید و مجروح شدن ده ها نفر از مردم 
بی گناه یمنی و تخریب این بندر شد را به شدت محکوم کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، اسماعیل بقایی سخنگوی وزارت امور خارجه حملات 
هوایی آمریکا علیه یمن را مصداق آشکار جنایت تجاوز، نقض فاحش اصول و قواعد بنیادین منشور سازمان ملل و حقوق بین الملل توصیف و 
گفت: تجاوزات آمریکا علیه یمن که در راستای حمایت همه جانبه این کشور از اشغالگری و نسل کشی رژیم صهیونیستی در فلسطین اشغالی ارتکاب می یابد، آمریکا را تبدیل به همدست و 
شریک جنایات اسرائیل در فلسطین و منطقه نموده است.بقایی هشدار داد: ادامه تجاوز نظامی آمریکا به یمن و تخریب زیرساخت های حیاتی این کشور و کشتار مردم مسلمان یمن نه تنها 
موجب ترغیب رژیم صهیونیستی به تداوم جنایات در غزه و کرانه باختری شده، بلکه خود عاملی در تشدید ناامنی در منطقه و تهدید صلح و امنیت بین المللی است.سخنگوی وزارت امور 
خارجه ضمن تسلیت شهادت شهروندان یمنی به ملت و دولت یمن، بر همبستگی جمهوری اسلامی ایران با ملت مقاوم یمن تاکید کرد و خواستار پایان یافتن بی عملی و سکوت جامعه 
جهانی در برابر نقض های فاحش حقوق بین الملل و حقوق بشر توسط آمریکا علیه مردم یمن شد و مسئولیت کشورهای اسلامی و سازمان همکاری اسلامی را در این زمینه خاطرنشان گردید.

رئیس کمیســیون کشاورزی، منابع طبیعی، آب و محیط زیست مجلس شــورای اسلامی گفت: تغییر ساعت رسمی 
کشور حتماً در افزایش کیفیت کار و همچنین کاهش مصرف برق تاثیر دارد.محمد جواد عسکری رئیس کمیسیون 
کشــاورزی، منابع طبیعی، آب و محیط زیست مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به مصوبه هیئت 
وزیران در خصوص ارائه لایحه ای درباره تغییر ســاعت رسمی کشــور و همچنین طرح برخی درخواست ها از سوی 
بخش های خصوصی در این زمینه اظهار کرد: تغییر ســاعت رسمی کشــور حتماً در افزایش کیفیت کار و همچنین 
کاهش مصرف برق تاثیر دارد.وی درباره نظر مجلس در خصوص تغییر ساعت رسمی کشور تاکید کرد: هر زمان که 

لایحه دولت به مجلس برسد، موضوع در کمیسیون های تخصصی مورد بررسی قرار می گیرد و نمی توان از الان درباره نظر مجلس در این زمینه پیش بینی کرد.به گزارش 
ایسنا، طی روزها و هفته های گذشته درخواست هایی از سوی برخی از فعالان بخش خصوصی در خصوص »بازگشت قانون تغییر ساعت کشور« مطرح شد. همچنین هیئت 
وزیران در جلسه ی روز چهارشنه ۲۰ فروردین خود که به ریاست رئیس جمهور برگزار شد، لایحه ی دوفوریتی واگذاری اختیار تعیین ساعت رسمی کشور به دولت را 

به تصویب رساندند.

بقایی: حملات نظامی آمریکا به زیرساخت های بندری 
یمن محکوم است

عسکری: تغییر ساعت رسمی در افزایش کیفیت کار و کاهش 
مصرف برق تاثیرگذار است

مهاجرانی: وفاق ملی بدون اعتماد عمومی ممکن نیست
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گزیده خبرگزیده خبر اهمیت ایجاد جذابیت برای سرمایه گذاری خرد در صنعت نفت

معاملــه ۵۲ هزار میلیارد تومان محصول و کالا در بورس کالا

یکــی از جذاب ترین ســرمایه گذاری ها در اقتصاد، صنعت نفت اســت به شــرط آنکه 
مســئولان فکری به حال کوتاه کردن نرخ بازگشت ســرمایه کنند.به گزارش خبرنگار 
مهر، ســرمایه گذاری در صنعت نفت را می توان یکی از جذاب ترین ســرمایه گذاری ها 
باشــد، البته ممکن است سود دهی و بازگشت ســرمایه این دست از سرمایه گذاری 
ها به درازا بکشــد چرا که پروژه های نفتی معمولاً پروژه های زمانبری هســتند که با 
ایجاد جذابیت و تضمین مالی می توان به ســرمایه گذاری در این صنعت امیدوار بود.

صندوق پروژه بهترین راه برای جذب سرمایه گذاران خرد سرمایه گذاری های خرد در 
صنعت نفت راه های متنوعی دارد اما راه هایی نرفته ای وجود دارد که می تواند جذابیت 
سرمایه گذاری را دو چندان کند، علی کاردر مدیر عامل اسبق شرکت ملی نفت ایران 
در رابطه با چگونگی جذب سرمایه برای توسعه صنعت نفت به خبرنگار مهر می گوید: 
به وسیله بازارهای مالی می توان به جذب سرمایه در صنعت نفت امید داشت، صندوق 
پروژه یکی از آنهاســت که می توان مردم را در آن مشارکت داد با فرض اینکه پس از 
آن ســهامدار هم شوند، صندوق پروژه جز اولویت های اول است که در کنار آن اوراق، 
تأمیــن منابع از طریق بانک ها، بانک مرکزی و صندوق توســعه بر روی این موارد کار 
شده اســت اما تا کنون به صندوق پروژه پرداخته نشده است.به نظر می رسد صندوق 
پــروژه اقتصاد خوبی دارد زیرا بعداً مــردم یونیت هایی که در صندوق پروژه می گیرند 
بعداً بتوانند ســهام دار شوند می تواند بر جذابیت این صندوق و سرمایه گذاری در آن 
بیفزاید کاردر ادامه داد: صندوق پروژه از مواردی اســت که خیلی مستقیم تر با مردم 
در ارتباط است خصوصاً امسال مشارکت مردمی در بحث سرمایه گذاری است شاید از 
اولویت هایی باشد که مسئولان به آن بپردازند و به این نتیجه برسند که قدرت جذب 
چقدر خواهد بود.مدیر عامل اســبق شرکت ملی نفت ایران اضافه کرد: به نظر می رسد 
صنــدوق پروژه اقتصاد خوبی دارد و در صورتی که پروژه هایی انتخاب شــود که بعداً 
مردم یونیت هایی که در صندوق پروژه می گیرند بعداً بتوانند ســهام دار شوند می تواند 
بــر جذابیت این صندوق و ســرمایه گــذاری در آن بیفزاید.بانک ها مانع اصلی جذب 
ســرمایه گذار در صنعت نفت تمامی کارشناســان بر این باورند تا زمانی که جذابیت 
لازم برای صنعت نفت ایجاد نشــود امکان سرمایه گذاری در صنعت نفت وجود ندارد 
البته حسن مرادی کارشناس انرژی راه حل دیگری را برای جذب سرمایه های خرد در 
نظر دارد و معتقد است بانک ها مانع از جذب سرمایه گذاری در صنعت نفت می شوند 
چرا که در بخش های زود بازده ســرمایه گذاری می کننــد و مردم دیگر رغبتی برای 
ســرمایه گذاری در این بخش ندارند.وی در گفتگو با خبرنگار مهر خاطر نشــان کرد: 
اگرچه این ســرمایه گذاری ها لازم اما مستلزم فراهم شدن ساز و کارهایی نیز است که 
متأســفانه بزرگترین ضعف ما سیستم بانکی است چراکه قادر نیستند سرمایه مردم را 
به درســتی جذب کنند و برای توسعه صنعت نفت گام بردارند و با جذب سرمایه های 
مردم، در بورس و صنعت ســاختمان هزینه می کنند زیرا معتقدند از این طریق ســود 
مناسبی به دست می آید و تا زمانی که این مسئله مدیریت نشود شاهد سرمایه گذاری 
در صنعت نفت نخواهیم بود.ابتدا بانک ها باید پویا شــوند و در این حالت می توان در 

صنعــت نفت اقدام به فروش اوراق قرضه و یــا اوراق بهادار کرد زیرا این اوراق اکنون 
ارزشی دارند که روز به روز بر ارزش آنها افزوده می شوداین کارشناس انرژی در رابطه 
با چگونگی جذب سرمایه خرد در صنعت نفت خاطرنشان کرد: همانطور که گفته شد 
ابتدا بانک ها باید پویا شــوند و در این حالــت می توان در صنعت نفت اقدام به فروش 
اوراق قرضــه و یا اوراق بهادار کرد زیرا این اوراق اکنون ارزشــی دارند که روز به روز 
بــر ارزش آنها افزوده می شــود.به عنوان مثال بدانند که این اوراق برای ســاخت یک 
پالایشگاه است که با ادامه پروژه آن سرمایه گسترش و ارزش سهام رشد پیدا می کند 
این به آن معنا اســت که علاوه بر بانک ها وزارت نفت از این طریق می تواند نســبت 
به جذب ســرمایه گذار اقدام کنــد. وی در رابطه با راهکارهای جذب ســرمایه گذار 
در بالا دســت خاطر نشان کرد: بالا دســت صنعت نفت هم مانند پایین دستی البته 
بالادســتی ها مثلًا بحث اکتشاف و ریسک ها بالاتری دارد و باید به سرمایه گذار اجازه 
برسی داد و در صورتی که منافعشان تأمین شود در بالا دست نفت نیز سرمایه گذاری 
می کنند. امکان ســرمایه گذاری خرد در بالا دســت نفت وجود نداردبخش بالا دست 
نفت به ســرمایه گذاری های کلان نیاز دارد تا بتواند از این طریق برای توسعه صنعت 
نفت گام بردارد ســعید نوری کردم این کارشــناس انرژی هم صحــه بر این موضوع 
گذاشــته و به خبرنگار مهر می گوید: امکان ســرمایه گذاری خرد در بخش بالا دست 
نفت وجود ندارد و در توضیح این موضوع به خبرنگار مهر می گوید:در بخش بالادست 
صنعت نفت نمی توانیم بر روی سرمایه خرد حساب باز کنیم زیرا هر چه به سمت بالا 
دســت حرکت می کنیم میزان سرمایه افزایش پیدا می کند در بخش بالادست صنعت 
نفت نمی توانیم بر روی ســرمایه خرد حساب باز کنیم زیرا هر چه به سمت بالا دست 
حرکت می کنیم میزان سرمایه افزایش پیدا می کند اما در میان دست و پالایشی برای 

پالایشــگاه های مقیاس کوچک این امکان برای جذب سرمایه گذار خرد وجود دارد.
توســعه صنعت نفت چقدر ســرمایه نیاز دارد؟ با تمامی مواردی که گفته شد، سوال 
اینجاست که توســعه صنعت نفت به چه میزان سرمایه گذاری نیاز دارد اصلًا سرمایه 
گذاری های خرد پاســخگوی آن هســتند، مدیر عامل اسبق شرکت ملی نفت ایران بر 
این باور است که سرمایه گذاری خرد به تنهایی نمی تواند پاسخگوی نیاز صنعت نفت 
باشــد و باید تعاملات بین المللی شــکل بگیرد و تأمین منابع از ســایر کشورها وجود 
داشــته باشــد زیرا در داخل کشور توان این حجم از ســرمایه گذاری وجود ندارد. با 
اشاره به اینکه اعداد و ارقام مختلفی وجود دارد، گفت: عددهای مختلفی برای سرمایه 
گذاری در صنعت نفت وجود دارد زیرا برخی از پروژه ها تغییر وضعیت داده اند و برخی 
نه از این رو اعداد مختلفی را برای جذب مورد ســرمایه می شــنویم اعدادی از ۱۳۰ 

میلیارد دلار تا ۲۵۰ میلیارد دلار.
وی ادامه داد: توســعه صنعت نفت به ســرمایه گذاری نســبتاً بالایــی نیاز دارد زیرا 
چاه های نفت در دوره دوم عمرشان هستند و نیمه گذشته است قطعاً به سرمایه برای 
فشــار افزایی در میدان های نفتی نیاز دارد تا از این طریق برداشت و ضریب برداشت 
افزایش پیدا کند، ضمن آنکه بخش های دیگری نظیر پالایشــگاهی، پتروشیمی و … 

به خصوص در حوزه بالا دســت به ســرمایه گذاری های نسبتاً بالایی نیاز دارد. تأمین 
مالی اصلی از طریق ســرمایه گذار و تکنولوژی بین المللی باید به کشور ورود پیدا کند 
مشــکل پایه اساسی که ضریب بازیافت اســت را حل کند.برای تأمین مالی نمی توان 
به منابع خرد اکتفا کرد اما هر مقداری حتی ۱۰ تا ۱۵ میلیارد باشــد هم خوب است 
امــا تأمین مالی اصلی از طریق ســرمایه گذار و تکنولوژی بین المللی باید به کشــور 
ورود پیدا کند مشــکل پایه اساسی که ضریب بازیافت است را حل کند.با تمامی این 
مسائل کاردر معتقد اســت برای تأمین مالی نمی توان به منابع خرد اکتفا کرد اما هر 
مقداری حتی ۱۰ تا ۱۵ میلیارد باشــد هم خوب اســت و هدف گذاری نباید به عدد 
نهایی بســنده کرد اما تأمین مالی اصلی از طریق سرمایه گذار و تکنولوژی بین المللی 
باید به کشــور ورود پیدا کند مشکل پایه اساسی که ضریب بازیافت است را حل کند.

وی اضافه کرد: حوزه بالادســت مشکلی در تأمین سرمایه ندارد زیرا به تولید می رسد 
و صادرات می کنند که درآمدهای ارزی هم دارد اما ممکن است در صادرات با مشکل 
مواجه شــوند. مدل این نوع تأمین مالی مدل آی پی ســی مناسب ترین نوع قرار داد 
اســت اما در قالب خرد همانطور که پیش تر گفته شد از طریق صندوق پروژه، ارواق 
و … می توان مردم را مشــارکت داد. سرمایه گذاری خارجی راهگشاست اما تنها راه 
حل نیســت کاردر در رابطه با سرمایه گذاری خارجی خاطر نشان کرد: در حال حاضر 
چند کشــور برای همکاری با ما وجود دارد که تحریم ها را دور بزنند یکی چین است 
که با وجود منابع مازاد و چنین امکانی به این اقدام دســت نزده است و دیگری کشور 
روســیه اســت که به لحاظ مالی وضعیت مناسبی ندارد اما چین منابع مالی آزاد دارد 
و نیاز به انرژی دارد و می تواند در توســعه ها قــرار بگیرد و انرژی خود را تأمین کند.

مرادی تصریح کرد: هم اکنون بســیاری از ایرانیانی که در خارج کار می کنند و شغلی 
دارند که در کشــورهای مقصد سیستم های مالیاتی بسیار شدید وجود دارد به همین 
علت بی رغبت به سرمایه گذاری در کشور نیستند اما زمانی که بانک می گوید از شما 
دلار دریافت می کنم و به شــما ریال می دهم کدام عقل سلیمی چنین سرمایه گذاری 
انجام می دهد. در کنار این موضوع عدم تضمین بازگشــت سرمایه، سود پایین و… از 
دیگر مواردی هســتند که ایرانیان مقیم سایر کشورها را بی رغبت به سرمایه گذاری 
می کند.وی ادامه داد: اگر پرداخت ســود ۵ یا ۶ درصد آن هم به دلار را پیش بگیریم 
همه ســرمایه ها به سمت کشور سرازیر می شــوند بنابراین به روایتی ۸ سال گذشته 
گفته می شــد سرمایه ایرانیان مقیم ۱۰۰ میلیارد دلار است که اکنون به ۳۰۰ میلیارد 
دلار رســیده اما چگونه می توان این سرمایه را جذب کرد، تا زمانی که بسترهای لازم 
فراهم نشود کمتر کسی حاضر به سرمایه گذاری در کشور است به همین دلیل دولت 
و بانک مرکزی تضامینی دهند که ســرمایه گذاران هر زمان خواستند امکان برداشت 
ســرمایه را داشته باشند و سودهای معقول دریافت کنند.این کارشناس انرژی توضیح 
داد: بانک های ما باید بســتری فراهم کنند که پول وارد کشــور شده و اندوخته جمع 
شــود که در این حالت اصلًا نیازی به ســرمایه گذار خارجی نداریم.فاینانس راه حل 
نیســت به دلیل تحریم ها کمتر کشوری زیر بار ســرمایه گذاری در ایران می رود چرا 
که تمامی کشــورها در ابتدا به فکر منافع خود هســتند حتی کشــورهایی که توان و 
امکان ســرمایه گذاری را دارند تا زمانی که منافشــان تضمین نشود حاضر به سرمایه 
گذاری در ایران نیستند، برای همین ایران فاینانس چین را راه حل دور زدن تحریم ها 
می دانســت اما کاردر در پاسخ به این سوال که ســال های گذشته از امکانی به عنوان 
فاینانس چین برای توســعه صنعت نفت استفاده می شد که این همان پول نفت ایران 
بود آیا امکان استفاده از این روش در شرایط فعلی وجود دارد یا خیر،خاطر نشان کرد: 
مکانیزم های IPC مکانیزم تأمین منابعی نیســت که در حوزه توســعه و تکنولوژی، 
مدیریت منابع بیاورند قراردادهای ۲۰ ســاله ipc متفاوت اســت و تنها تأمین مالی 
نیســت و مکانیزم متفاوتی دارد اگرچه چینی ها در حوزه تکنولوژی پیش رو نیســتند 
اما بــه آنها دسترســی دارند.مکانیزم های IPC مکانیزم تأمین منابعی نیســت که 
 ipc در حوزه توســعه و تکنولوژی، مدیریت منابع بیاورند قراردادهای ۲۰ ســاله
متفاوت اســت و تنها تأمین مالی نیســتمرادی دیگر کارشــناس انرژی در رابطه 
بــا این موضــوع می گوید: باید راه فــراری برای دور زدن تحریم هــا جهت تأمین 
مالی وجود داشــته باشــد. اگر مذاکرات به خوبی پیش رود که ممکن اســت برای 
تأمیــن مالی نیز بندهای دیده شــود باید صبر کرد و دیــد مذاکرات در چه حال 
اســت بلکه بتوان گریزی برای تأمیــن مالی در صنعت نفت پیــدا کرد.وی اضافه 
کــرد: انتقادی که افرادی مثل آقای آخوندی داشــتند این بــود که مثلًا این پول 
همان پول خودمان اســت که فاینانس می شــود زیرا به دلیل تحریم ها نمی توانند 
پرداخت داشــته باشــند و کشــورهایی نظیر چین، روســیه حتی هند کشورهایی 
هســتند که توان مالی بســیار بالایی دارند و آمادگی دارند که به کشــور ما کمک 
کنند اما تا زمانی که ســود نبرده و منافعشــان تضمین نشــود حاضر نیســتند که 
ریســک کرده و وارد این مدار شــوند. بر اســاس این گزارش، با توجــه به زمانبر 
بودن پروژه های نفتی برای جذب ســرمایه گذاری خــرد در صنعت نفت ابتدا باید 
تضامینــی و جذابیت هایی در نظر گرفت تا ســرمایه گذار بــا اطمینان خاطر اقدام 

کند. گذاری  سرمایه  به 

در میزگرد ایسنا بررسی شد

توافق نامه تجارت آزاد ایران 
و اوراسیا؛ گامی موثر در 
جهت رشد صادرات کشور

ایسنا/خراسان رضوی امضای توافق نامه تجارت آزاد میان جمهوری اسلامی ایران و اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا به عنوان یکی از مهم ترین تحولات اخیر در عرصه تجارت خارجی کشور 
شناخته می شود؛ این توافقنامه از ۲۵ اردیبهشت ماه ۱۴۰۴ اجرایی می شود که ۸۷ درصد 
کالاهای مبادلاتی میان ایران و پنج کشور عضو این اتحادیه را مشمول تعرفه صفر می کند. 
توافق نامه های تجاری، یکی از ابزارهای کلیدی برای توسعه روابط اقتصادی کشورها، افزایش 
ســطح رفاه اجتماعی و بهره گیری بهتر از ظرفیت های تولیدی و صادراتی هســتند. این 
توافق ها با حذف یا کاهش موانع تجاری، فرصت هایی برای رقابت پذیری بیشــتر بنگاه ها و 
دسترسی گسترده تر به بازارهای منطقه ای و جهانی فراهم می کنند. در همین راستا، امضای 
توافق نامه تجارت آزاد میان جمهوری اســلامی ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا را می توان 
یکــی از مهم ترین تحولات اخیر در عرصه تجارت خارجی کشــور دانســت؛ توافق نامه ای 
که پس از ســال ها مذاکــرات و اقدامات تدریجی، اکنون وارد مرحله اجرایی شــده و ۸۷ 
درصد کالاهای مبادلاتی میان ایران و پنج کشــور عضو این اتحادیه روســیه، قزاقستان، 
ارمنســتان، قرقیزستان و بلاروس را مشــمول تعرفه صفر می کند. این توافق که نخستین 
تجربه جدی ایران در حوزه تجارت آزاد به شمار می رود، فرصت های کم نظیری برای توسعه 

صادرات، ایجاد مشــارکت های منطقه ای و ارتقای جایگاه ایران در تجارت بین الملل فراهم 
کرده و در عین حال، چالش هایی نیز برای بنگاه های تولیدی به همراه خواهد داشــت که 
نیازمند آماده ســازی دقیق و همراهی همه جانبه بخش خصوصی و دســتگاه های ذی ربط 
اســت. ایسنا با توجه به اهمیت توافق نامه تجارت آزاد ایران با اتحادیه اوراسیا میزگردی با 
حضور الهام حاجی کریمی- رئیس اداره توافق های تجاری ســازمان توسعه تجارت ایران-، 
میرهادی سیدی، -مشــاور امور بین الملل و توافق نامه های تجاری سازمان توسعه تجارت 
ایــران-، امیرعلی صدر دادرس -مدیر فناوری اطلاعــات و ارتباطات اتاق بازرگانی ایران-، 
حســین محمدیان -رئیس کمیســیون توســعه صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی خراسان 
رضوی- و علیرضا عزیــزی -معاون دبیر کل اتاق بازرگانی خراســان رضوی- برگزار کرد 
کــه در جریان این میزگرد به ابعاد گوناگون این توافق نامه پرداخته شــد. ایســنا: نقش و 
جایگاه موافقت نامه های تجاری در تجارت بین الملل چیست؟ این توافق نامه ها از چه حیثی 
دارای اهمیت اند؟ همچنین، نسبت موافقت نامه های جدید با توافق نامه های پیشین چگونه 
است؟ سیدی: در جهان به ویژه در سه دهه اخیر، موافقت نامه های تجاری رشد قابل توجهی 
داشــته اند و امروزه بیش از ۵۰ درصد صادرات جهانی از مســیر این موافقت نامه ها صورت 
می گیرد. این موضوع نشان دهنده اهمیت بالای آن ها در ساختار تجارت جهانی است. کشور 
ما در حال حاضر تعداد محــدودی موافقت نامه تجاری دارد؛ حدود ۶ یا هفت موافقت نامه 
که عمدتاً پوشــش کالایی محدودی داشته و بیشتر شــامل کاهش تعرفه ها هستند. این 
موافقت نامه نخستین تجربه ایران در زمینه تجارت آزاد محسوب می شود که پوشش بسیار 
گســترده ای دارد؛ به طوری که ۸۷ درصد از کدهای تعرفه ای HS ایران   و اوراسیا را تحت 
پوشش قرار می دهد. این به معنای آن است که کاهش تعرفه ها تا حد صفر صورت گرفته 
و کالاهای صادراتی مشــمول حقوق گمرکی نمی شوند. این موافقت نامه با وجود آنکه یک 
توافق محسوب می شود، اما عملًا به دلیل عضویت پنج کشور در اتحادیه اقتصادی اوراسیا، 
ایران با امضای یک توافق، وارد تعامل تجاری با پنج کشور شده است. این امر ثبات مقررات 
و فرصت  مناسبی را برای فعالان اقتصادی کشور فراهم می کند تا بر اساس یک چارچوب با 

ثبات، برنامه ریزی و تجارت کنند.

معامله ۵۹۱ کیلو نقره و ۲۳۵ کیلو طلا 
در بورس کالا

در هفته گذشته در مجموع ۵۹۱ کیلوگرم شمش نقره و ۲۳۵ کیلوگرم شمش طلا در بازار گواهی 
سپرده و آتی بورس کالا معامله شد.به گزارش خبرگزاری مهر، بررسی روند معاملات شمش نقره 
در بورس کالا نشان می دهد در هفته منتهی به ۲۹ فرودین ماه، ۴۶۵ هزار و ۱۰۳ گواهی سپرده 
معادل ۴۶۵.۱ کیلوگرم شــمش نقره به ارزش ۴۴ میلیارد تومان و ۱۲ هزار و ۶۵۰ قرارداد آتی 
معادل ۱۲۶.۵ کیلوگرم شــمش نقره به ارزش ۱۴.۷ میلیارد تومان منعقد شد.در هفته گذشته 
۲ میلیون و ۲۲۹ هزار و ۵۱۷ گواهی شــمش طلا معادل ۲۲۳ کیلوگرم به ارزش ۲ هزار و ۲۸ 
میلیارد تومان و ۱۲ هزار و ۶۵۸ قرارداد آتی شمش طلا معادل ۱۲.۷ کیلوگرم به ارزش ۱۳۵.۲ 
میلیارد تومان دادوستد شد.به این ترتیب در هفته گذشته در مجموع ۲۳۵.۶ کیلوگرم شمش طلا 
به ارزش ۲،۱۶۳.۱ میلیارد تومان و ۵۹۱.۶ کیلوگرم شــمش نقره به ارزش ۵۸.۷ میلیارد تومان 
در بورس کالا منعقد شــد.اطلاعات پایه هر گواهی ســپرده شمش نقره معادل یک گرم با عیار 
معاملاتی ۹۹۹.۹ )قسمت در هزار( بوده و شمش های تولیدی داخلی و وارداتی توسط متقاضیان 
مورد تأیید بورس، قابل تحویل به انبار هستند.از سوی دیگر، دارایی پایه معاملات گواهی سپرده 
شــمش طلا، شمش یک کیلوگرمی با عیار حداقل ۹۹۵ است و هر گواهی معادل ۱۰۰ سوت یا 
۰.۱ گرم از شمش طلا است.هم چنین اندازه هر قرارداد آتی شمش نقره ۱۰ گواهی سپرده شمش 
نقره )معادل ۱۰ گرم نقره( بوده و هر قرارداد آتی شــمش طلا معادل ۱۰ گواهی سپرده شمش 
طلا )معادل ۱ گرم طلا( است.حد نوسان قیمت روزانه حداکثر تا مثبت و منفی ۵ درصد با توجه 

به قیمت تسویه روزانه روز معاملاتی قبل است.

افزایش ۱۷ درصدی مصرف گاز 
صنایع در اسفند ۱۴۰۳

طبق گزارش سازمان بورس، مصرف گاز در اسفندماه نسبت به بهمن ماه )سال ۱۴۰۳( در همه 
صنایع، ۱۷ درصد افزایش داشــته اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، سازمان بورس در گزارشی 
تحلیلی، به بررسی روند »میزان مصرف انرژی گاز سوخت و خوراک آب و برق مصرفی در صنایع 
با اهمیت و انرژی بر بازار ســرمایه« و نقش و اهمیت ناترازی انرژی در میزان تولید و ســودآوری 
صنایع بورسی پرداخت.اداره میزهای صنعت و رتبه بندی ناشران سازمان بورس درباره این گزارش 
اعلام کرد: یافته های این گزارش بیانگر نقش با اهمیت ناترازی انرژی در میزان تولید و سودآوری 
صنایع دارد به نحوی که ناترازی انرژی می تواند به کاهش تولید یا بعضاً توقف خطوط تولید صنایع 
با اهمیت منجر شــود.یافته های این گزارش بیانگر آن اســت که مصرف گاز در اسفندماه نسبت 
به بهمن ماه، در همه صنایع، ۱۷ درصد افزایش داشته است.بر این اساس مصرف گاز در صنایع 
ســیمان، آهک و گچ، فلزات اساسی، عرضه برق، گاز، بخار و آب گرم، استخراج کانه های فلزی و 
محصولات شــیمیایی با افزایش به ترتیب به میزان ۱۷۴، ۳۷، ۱۶، ۱۲ و ۹ درصد همراه بوده در 
حالی که میزان مصرف انرژی گاز صنعت فرآورده های نفتی با کاهش به میزان ۱۴ درصد مواجه 
بوده اســت.از ســوی دیگر میزان مصرف انرژی برق در صنایع فرآورده های نفتی، فلزات اساسی 
و اســتخراج کالاهای فلزی به ترتیب به میزان ۶، ۳ و ۳ درصد کاهش داشــته و صنایع مواد و 
محصولات شیمیایی و سیمان آهک، گچ با افزایش به ترتیب به میزان ۳۲ و ۱۲ درصد همراه بوده 
اند.میانگین نرخ ۴ هاب منطقه ای نیز در اسفند ماه )۳.۲۸ سنت بر متر مکعب( نسبت به بهمن 
ماه )۳۳.۱۵ ســنت بر متر مکعب( کاهش داشته که این امر بر نرخ خوراک صنعت پتروشیمی و 
به تبع، نرخ سوخت گاز سایر صنایع تأثیرگذار است.نرخ دلار حواله نیز در ماه های اخیر با توجه 
به کاهش فاصله با نرخ دلار آزاد، نرخ خوراک صنعت پتروشیمی را با افزایش روبه رو ساخته است.

نرخ خوراک صنایع عمدتاً با تأخیر اعلام می شود که این امر روند تهیه گزارش های میان دوره ای 
صنایع را دچار مشــکل می کند. از این رو بــا توجه به نقش با اهمیت نرخ خوراک بر تصمیمات 
سرمایه گذاری سرمایه گذاران، پیشنهاد می شود شرکت ملی صنایع پتروشیمی نسبت به اعلام به 

موقع نرخ خوراک و سوخت گاز صنایع اهتمام بیشتری داشته باشد.

خرید گندم در خوزستان به ۷۴ هزار 
تن رسید

ایسنا/خوزســتان مدیر کل غله و خدمات بازرگانی خوزســتان گفت: تاکنون ۷۴ هزار تن 
گندم از کشاورزان استان خریداری شده است.امید جهان نژادیان در گفت و گو با ایسنا با 
اشــاره به اینکه از ابتدای هفته گذشته عملیات خرید گندم از کشاورزان استان آغاز شده 
اســت، اظهار کرد: ۱۰۵ مرکز در خوزستان مسئولیت خرید گندم گندمکاران استان را بر 
عهــده دارند.وی افــزود: تاکنون ۷۴ هزار تن گندم معمولــی و دوروم به ترتیب با نرخ هر 
کیلوگرم ۲۰ هزار و ۵۰۰  تومان و ۲۱ هزار تومان در استان خریداری شده و در حال ارسال 
به مراکز ذخیره ســازی استاندارد است.جهان نژادیان ادامه داد: خرید گندم تقریبا در اکثر 
شــهرهای استان شروع شده اســت و انتظار می رود در روزهای آینده شاهد افزایش حجم 
خرید باشیم.بنا بر اعلام جواد سلطانی کاظمی سرپرست سازمان جهاد کشاورزی خوزستان 

نیز پیش بینی می شود امسال حدود ۱.۵ میلیون تن گندم از مزارع استان برداشت شود.

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران از حمایت همه جانبه این شرکت از سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی خبر داد و گفت: شرکت ملی نفت ایران، سرمایه 
گذاران را شرکای تجاری خود می داند و سعی دارد تا با کاهش ریسک سرمایه گذاری در صنایع بالادستی نفت، سرمایه های سرگردان را به سمت 
پروژه های ملی صنعت نفت سوق دهد.به گزارش ایسنا، حمید بورد با اشاره به رویداد تحول در سرمایه گذاری و توسعه بالا دست نفت و گاز ایران که 
روز سه شنبه، ۲ اردیبهشت ماه سال جاری در سالن اجلاس سران برگزار می شود، گفت: عزم شرکت ملی نفت  ایران بر بهره مندی از سرمایه های 
بخش خصوصی در طرح های بزرگ صنعت نفت است و بر این اساس نسبت به برگزاری این رویداد مهم و تاثیرگذار در حوزه سرمایه گذاری اقدام کرده 
است.وی با اشاره به اینکه صنعت نفت، لوکوموتیو اقتصادی ایران است، گفت: در صنعت نفت، تولید و توسعه، دو مقوله جدا از هم نیستند و برای دستیابی به رقم تولید مدنظر، لازم است تا 
نسبت به جذب گسترده سرمایه گذاری اقدام شود.متعهد به تامین امنیت سرمایه گذاری در نفت هستیمبورد برگزاری این رویداد را ماحصل حدود ۸ ماه کار فشرده در حوزه سرمایه گذاری 
شرکت ملی نفت  ایران دانست و گفت: از ابتدای شروع به کار دولت چهاردهم و با توجه به ضرورت سرمایه گذاری، یک تیم حرفه ای را برای تعیین نقاط ضعف و ارائه راهکارهای مربوط 
به توسعه سرمایه گذاری تعیین کردیم و امیدواریم با تلاش سازنده، شاهد تحولات چشمگیری در این حوزه باشیم.وی به اظهارات اخیر رهبر انقلاب درباره اهمیت تامین امنیت سرمایه 
برای سرمایه گذاران اشاره کرد و افزود: شرکت ملی نفت ایران این آمادگی را دارد تا تمامی تضمین های لازم برای تامین امنیت سرمایه گذاری در طرح های بالادستی نفت را ارائه کند.

نرخ مالیات بر ارزش افزوده »اجرت ساخت، سود و حق العمل مربوط به فروش طلا، جواهر و پلاتین موضوع جز )۲( بند )ب( 
ماده )۲۶( قانون مالیات بر ارزش افزوده« از ابتدای سال ۱۴۰۴، ۱۰ درصد است.به گزارش خبرگزاری مهر، اتحادیه طلا، جواهر، 
سکه و نقره تهران در اطلاعیه ای خطاب به صنوف طلا اعلام کرد: به اطلاع می رساند طبق بند )خ( تبصره یک قانون بودجه 
سال ۱۴۰۴ کل کشور نرخ مالیات بر ارزش افزوده »اجرت ساخت، سود و حق العمل مربوط به فروش طلا، جواهر و پلاتین 
موضوع جز )۲( بند )ب( ماده )۲۶( قانون مالیات بر ارزش افزوده« از ابتدای سال ۱۴۰۴ همچون سایر کالا و خدمات موضوع 

ماده ۷ قانون مالیات بر ارزش افزوده، ۱۰ درصد است.بنابراین لازم است اعضا به جهت پیشگیری از دریافت خطا در سامانه مودیان در هنگام ثبت صورت حساب الکترونیکی، نرخ مالیاتی پایانه 
فروشگاهی در کارپوشه، فروش خود را بروزرسانی و سپس مبادرت به ثبت صورت حساب الکترونیکی کنند.یادآور می شود کلیه نرخ های مالیات بر ارزش افزوده کالاها و خدمات و تغییرات آنها 

در سال ۱۴۰۴ در نشانی اینترنتی stuffid.tax.gov.ir در دسترس است.

مالیات بر ارزش افزوده ۱۰ درصدی طلا ابلاغ ایران به  یک کارگاه بزرگ نفتی تبدیل می شود
شد
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»مِکنِه«، »کژین شــوی«، »قردار شِوال« و »سرگیرا«، از جمله لباس های 
ســنتی زنان عشایر سنگسر در استان ســمنان هستند، که با وجود اینکه 
امروزه کمتر مورد استفاده قرار می گیرند، اما برای حفظ و احیا در فهرست 
ملی میراث ناملموس ایران ثبت شــده اند.هانی رســتگاران ـ مسئول ثبت 
میراث ناملموس استان سمنان ـ درباره پوشاک سنتی ایل سنگسر به ایسنا 
گفت: پوشــاک همچون زبان و خــوراک معرف فرهنگ و اصالت هر قوم و 
ملتی اســت و از مهمترین صورت های میراث مادی فرهنگ و سنتی است 
که نسبت به بسیاری دیگر از مصادیق میراث فرهنگی تاثیرپذیری بیشتری 
دارد و به همراه خود مجموعه ای از آداب و رفتارها را انتقال می دهد. »ایل 
سنگســر« بزرگترین ایل عشایری استان ســمنان است و لباس و پوشاک 
ســنتی این ایل دارای تنوع و رنگ پردازی چشــم نوازی اســت. حفظ این 
گنجینه و انتقال آن به نســل های بعد اگرچه با دشواری های زیادی همراه 
اســت، اما امری ضروری است و می تواند به معرفی بیش از پیش فرهنگ 
این منطقه کمک کند. او افزود: اگرچه با توســعه شهرنشــینی و مدرنیته 
بسیاری از افراد توجه کمتری نسبت به داشته های میراثی خود داشته اند، 
اما در سال های اخیر به ویژه در بین عشایر سنگسر توجه به فرهنگ، آداب 
و رسوم، زبان، خوراک و همین طور پوشش اهمیت ویژه ای داشته است، به 
گونه ای که در ســال های اخیر کژین )پیراهن ابریشمی سوزن دوزی شده 
زنانه(، سرگیرا )چادر بانوان سنگسری(، مکنه )شال بلند شماره دوزی شده(، 
چنگوم )زیورآلات نقره ای( و کارتی )پوشاک مردانه( در پرونده های جداگانه 
در فهرســت میراث ناملموس ایران به ثبت رسیده و کارگاه های تولید این 
محصولات دوباره احیا شــده است. مسئول ثبت میراث ناملموس سمنان 
ادامه داد: بر این اساس پوشاک زنان و مردان سنگسری با عناوین کارتی به 
شماره ۱۳۶۸، مهارت دوخت سنتی کژین شوی )لباس بانوان سنگسری( 
به شماره ۱۳۶۶، چنگوم سازی به شماره ۸۷۹، سرگیرا یا سگیرا به شماره 
۸۸۵، مهارت مکنه به شــماره ۹۱۳ و مهارت شــماره دوزی سنگسری به 
شــماره ۹۱۴ در فهرســت میراث ناملموس کشــور به ثبت رسیده است. 
لباس هایی که ثبت ملی شــده اند  با توجه به پیشــینه و قدمت پوشش و 
لباس در بین عشــایر سنگســر و مجموعه لباس زنان که شامل »مکنه«، 
»کژین شوی«، »قردار شوال« و »سرگیرا« است، رستگاران درباره جزئیات 
هر یک چنین توضیح داد:»کژین شوی«: لباس نسبتاً بلند ابریشمی است 
که عموماً به رنگ قرمز بوده و تنها ویژگی بارز آن هنر ســوزن دوزی است 
که در قسمت پایینی دامن و لبه های آستین چشم نوازی می کند. در بیشتر 
نمونه های به جامانده عرض قسمت ســوزن دوزی در حدود ٢۵ سانتی متر 
در نظر گرفته شــده اســت. در لباس های بلند زنان زرتشتی اطراف یزد و 
میبد نیز چنین طرح هایی مشــاهده می شود با این تفاوت که رنگ لباس 
زنان ایل سنگســر )کژین شــوی( عموماً قرمز بوده و در کمتر مواردی از 
رنگ های زرد و سبز بسیار کمرنگ نیز استفاده شده است.»سرگیرا«: نوعی 
پارچه منحصر به فرد اســت که از رشته های بسیار ظریف پشم تهیه شده 
اســت و با هنر زنان بافنده ماهر ایل، رنگ آمیزی و بافته می شــود. از این 
پارچه برای تولید »چادر تن پوش بانوان ایل« اســتفاده می شد. ویژگی این 
پارچه برخلاف ظاهر پشــمین و زبر، ســهولت دید از پشت تار و پود آن و 
خنک بودن آن است.»مَکَنِه«: شال بلند ابریشمی به طول تقریبی سه متر 
اســت که سطح آن را به طور کامل ســوزن دوزی می کنند. این سرپوش از 
دوران باســتان در میان ایل معمول بوده و بانوان سنگسری از آن استفاده 
می کردند. مَکنِه در میان زرتشــتیان مناطق مرکزی ایران )اطراف یزد( به 
»مَکنو« مشهور بوده و شــاید واژه »مقنعه« معرب این واژه است. مَکنِه را 
طوری روی ســر قرار می دهند که میان آن مقابل چانه قرار بگیرد و بانوان 
نوعروس جوان و خانم های متاهل از مَکنه هایی با پارچه قرمز رنگ استفاده 
کرده و دختران جوان و خانم های مجرد از مکنه با پارچه به رنگ ســفید 
و یا کرم رنگ اســتفاده می کردند.»قردار شِــوال«: دامن بلند و تیره رنگی 
اســت که انتهای پایینی آن با برش های ارُیب و دوباره به هم دوختۀ پارچه 
ابریشــمی تزئین شده و به آن »فراخ شِوال سرپاره دار« هم گفته می شود. 
نوارهای مورب و باریک ابریشــمین رنگی در لبه پایینی دامن، یادآور طرح 
محرمات در طراحی ســنتی ایرانی اســت. این لباس یا دامن معمولاً برای 
استفاده در مراسم عروسی و مهمانی توسط خانم های متاهل استفاده شده 
و دختران جوان از نمونه های گل دار استفاده می کنند. طول تقریبی پارچه 
مورد اســتفاده در بیشــتر این نوع دامن ها حدود ۳۰ متر است که بسیار 
پرُچین دوخته می شــود. هدف این پرونده معرفی شــیوه بافت پارچه ای 
ابریشمی است که بعد از بافت به صورت اریب برش خورده و دوباره دوخته 
و در انتهای دامن پرچین نصب می شــود که در اصطلاح به آن »سرپاره« 
می گویند. در »مهدیشهر« نوع دیگری از این تن پوش )شلوار گشاد( وجود 
دارد. جنس این نوع دامن کودری یا چیت بوده اســت که شبیه دامن های 
امروزی اســت با این تفاوت که به جای کش در کمر دارای بند یا پسِــون 
بوده و در قســمت پایین دارای ســرپاره یا کیشین )نوعی پارچه دستباف 
مهدیشــهری از جنس نخ پنبه که به صورت یکسره بافته می شود( است. 
امروزه استفاده از این نوع دامن به جز در روستاهای کلاته خیج و مهدیشهر، 

در دیگر نقاط استان سمنان متداول نیست.

لباس هایی که ثبت ملی 
شده اند

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

یک فنجان طبیعت!!

آفرود با جی ام سی هامر الکتریکی در موآب

جیپ چندین سال است که در موآب یوتا حضوری پررنگ دارد و در این مکان صعب العبور توانایی محصولات خود را به رخ همگان 
می کشد. فورد نیز در سال ٢۰٢۰ با برانکو و برانکو اسپورت به این مکان رفت تا قدرت آفرود محصولات جدیدش را نشان دهد. 
هم اکنون نیز جی ام سی با هامر الکتریکی جدید در مواب حضور یافته است. هامر الکتریکی از تکنولوژی های مدرن زیادی برای 
کمک به مانور بهتر در شــرایط آفرود ســود می برد. برای مثال حالت Terrain این خودرو دو سطح ترمز یعنی تنظیمات نرمال و 
حالت تک پدالی را ارائه می کند که در حالت دوم راننده فقط پدال گاز را کنترل می کند تا بهتر بتواند از صخره ها عبور کند. آرون 
فائو مهندس توســعه هامر الکتریکی گفته است: هامر الکتریکی در عبور از موانع بزرگ حالت Extract را دارد که ارتفاع سیستم 

تعلیق را تا ۱۴۷ میلی متر افزایش می دهد.

بنزما: هر بازی برای ما یک فینال است
مهاجم فرانسوی الاتحاد از وضعیت تیمش راضی و امیدوار است که ماجراجویی آنها در جام جهانی باشگاه ها ادامه داشته باشد.به گزارش ایسنا 
و به نقل از سعودی اســپورت، الاتحاد شــروع بسیار خوبی در جام جهانی باشگاه ها داشت و توانست با سه گل اوکلندسیتی را در هم بکوبد و 
راهی دور بعد شود.کریم بنزما گل سوم الاتحاد را به ثمر رساند. او بعد از بازی گفت: الاتحاد تیم خوبی است و ما تلاش زیادی از خود نشان 
می دهیم اما باید بازی به بازی بهتر شــویم و تلاش بیشــتری از خود نشان دهیم. باید در هر بازی با اعتماد به نفس بالایی بازی کنیم و این 
برابر اوکلندسیتی به خوبی نمایان بود.او ادامه داد: هر بازی در این رقابت ها برای ما حکم فینال را دارد. هواداران الاتحاد حمایت بسیار خوبی 
از تیم داشتند و این باعث شد تا ما با انگیزه و شور و هیجان بیشتری بازی کنیم.الاتحاد در بازی بعدی خود باید به مصاف الاهلی مصر برود.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب وجدان زنو
اسووو در ســال ۱۸۶۱ در تریست متولد شد و در سال ۱۹٢۸ 
در تصــادف اتومبیل از دنیا رفت. ســهامدار یکی از بزرگ ترین 
شــرکت های صنعتی ایتالیا بود و به همین خاطر تمام وقتش 
در اداره این شــرکت سپری می شــد. با این حال گاهی به کار 
نویسندگی می پرداخت و توانست در مدت سی سال سه رمان 
منتشــر کند. دو رمان اول او با موفقیت زیادی روبه رو نبود و تا 
حدودی ایتالو اســووو را ناامید کرد. او به مدت ٢۵ سال چیزی 
 la  – منتشــر نکرد تا اینکه شاهکارش را خلق کرد: وجدان زنو
coscienza di Zeno. پس از انتشار این رمان بود که نویسندگانی 

چون جیمز جویس، والری لاربو، بنژامین کرمیو و دیگران از کار 
او تجلیل کردند. در این رمان با پیرمردی ۵۷ ســاله به نام »زنو 
کوزینی« روبه رو هســتیم که برای معالجه بیماری اش به یک 
روانکاو مراجعه می کند. برای درک بیماری »زنو« باید کتاب را به دقت مورد مطالعه قرار داد که البته در ادامه از آن 
صحبت می کنیم. اما در ابتدا بهتر اســت اشاره کنیم که روانکاو، یعنی »دکتر س.«، برای درمان زنو از او می خواهد 
دســت به قلم شــود و خاطرات خود را بنویسد. در کتاب می بینیم که زنو دل خوشــی از روانکاوی ندارد و حتی با 
تمسخر از آن صحبت می کند تا جایی که معالجه خود را نیز رها می کند. هر قدر هم که دکتر س. از زنو می خواهد 
تا دوباره روند درمان را پیش گیرد موفق به تغییر عقیده او نمی شود. به همین خاطر، دکتر س. برای انتقام گرفتن، 
خاطرات زنو را منتشــر می کند. یعنی ما در این کتاب به جز مقدمه بســیار کوتاه دکتر س. با خاطرات زنو کوزینی 
روبه رو هســتیم. نکته دکتر س. درباره زنو بسیار دقیق و درست به کار رفته است: زنو درباره خودش بسیار کنجکاو 
است. در درجه اول هم دلیل مراجعه کردن زنو به روانکاو همین است. زنو به راحتی می خواهد درباره خودش به یک 

سوال پاسخ دهد: آیا خوش جنس است یا بدجنس؟

بونگ جون هو
سال های فعالیت: ۱۹۹۷ تا کنون فیلم های قابل توجه: برف شکن 
)Snowpiercer( ،اوکجــا )Okja(، انــگل )Parasite( برای مدت ها، 
فیلم ســازان کره  جنوبی جزئی از خانواده ی هالیوود محســوب 
نمی شدند. اما ندانستن اینکه بونگ جون هو در سال ٢۰٢۰ چه 
کسی است، ممکن است نشانگر این باشد که شما در غار زندگی 
می کنید!در اســکار امسال، این کارگردان ۵۰ ساله با جابه جایی 
چهــار پیروزی برای تجربه ی تاریخی خود، »انگل« را ســاخت. 
همه ی نامزدی ها بــرای اولین بار و در نتیجه یک پیروزی برای 
کشورش بودند. اگرچه او بسیار مورد توجه آکادمی قرار گرفت، 
بونگ یکی از اســتادان موج جدید کره در ٢۰ ســال گذشــته 
شــناخته شده اســت.هر یک از فیلم های او از درام های جنایی 
 Memories of( »واقع گرایانه ی حیرت انگیز مانند »خاطرات قتل
Murder(، »مــادر« )Mother( تا تریلرهای اکشــن فانتزی مانند 
»میزبــان« )The Host( و »اوکجا«، نقطه ی شــروع خوبی برای 
بونگ هســتند. این ویژگی »برف شکن بونگ« در ســال ٢۰۱۳ بود که او را در جهان غرب مشهورتر کرد )به دلیل 
بازیگران محبوبی مانند کریس ایوانز، تیلدا ســوئینتون و اد هریس(، اما وقتی او به ســاخت فیلم انگل با بازیگران 
تماما کره ای بازگشت، توانایی این کارگردان بیشتر به چشم آمد. هر دو ی این فیلم ها و همچنین بونگ یک موضوع 
مشترک دارند که برای فیلم سازان قابل توجه شده است؛ روایت مردم برای. دنیای فیلم های بونگ، پر از شورش فقرا 
علیه ثروتمندان، شهرنشینان علیه روستایی ها و دختران جوان ساده که دچار فساد می شوند است. بونگ جون هو 
متولد سپتامبر ۱۹۶۹ در کره جنوبی فیلمنامه نویس و کارگردان است. دو فیلم او یکی میزبان )The Host( محصول 
٢۰۰۶ و دیگری برف شکن )snowpiercer( محصول ٢۰۱۳ هر دو موفق شدند تبدیل به پرفروش ترین فیلم های تاریخ 
سینمای کره جنوبی شوند. سال ٢۰۱۷ در سایت متاکریتیک بونگ جون هو رتبه سیزدهم را میان ٢۵ کارگردانی 
آورد که جزو بهترین کارگردانان قرن بیست و یکم از سوی منتقدان معرفی شدند. فیلم های او با موضوعات عجیب 
غیرمترقبه، طنز ســیاه و تغییر ناگهانی حال و هوا دست و پنجه نرم می کنند.او در خانواده ای روشنفکر بزرگ شد. 
پدربزرگش نویسنده ای برجسته بود و پدرش طراح گرافیک. برادرش استاد ادبیات انگلیسی و خودش هم از دوران 
راهنمایی عاشق سینما شد و تصمیم گرفت که فیلمساز شود. به آکادمی هنر فیلمسازی کره جنوبی رفت و از آنجا 
فارغ التحصیل شد و بعد از ساخت چند فیلم ۱۶ میلی متری دانشجویی فیلمسازی را به صورت حرفه ای شروع کرد.

فرهنگ

»ششــمین هفته معماری اسپانیا« از پنجشنبه 
٢۳ آذر در خانــه هنرمندان ایران برگزار خواهد 
شد؛ به همین سبب ۴۶ عکس  از آثار دو معمار 
اسپانیایی نمایش گذاشته خواهد شد.به گزارش 
ایسنا، ششــمین »هفته معماری اســپانیا« با 
هماهنگی بخش فرهنگی سفارت این کشور در 
ایران برگزار خواهد شد؛ »هفته معماری اسپانیا« 
عصر پنجشنبه )٢۳ آذر ۱۴۰٢( ساعت ۱۵:۳۰ 
در سالن استاد جلیل شهناز افتتاح خواهد شد. 
سانتیاگو پورراس، اوریول پونس و فرهاد آزرمی، 
ســخنرانان افتتاحیه ششــمین هفته معماری 
اسپانیا هستند؛ همچنین آنخل لوسادا فرناندس، 
سفیر اســپانیا مهمان ویژه افتتاحیه این برنامه 
خواهد بود.در هفته معماری اسپانیا، ۴۶ عکس  
از آثار دو معمار برجسته اسپانیایی که پروژه های 
متعــددی در نقاط مختلف دنیا اجــرا کرده اند 
در گالری تابســتان به نمایش گذاشته می شود.

بر اســاس آنچه که خانه هنرمندان ایران اعلام 
کرده است، شنبه و یکشنبه )٢۵ و ٢۶ آذر( خانه 
هنرمندان تعطیل است و علاقه مندان می توانند برای بازدید از نمایشگاه آثار ششمین هفته معماری اسپانیا، تا ۳۰ 

آذر ۱۴۰٢ به گالری تابستان این مجموعه مراجعه کنند.

معماری اسپانیا در بخشی از خاک ایران
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سرمربی پرتغالی تیم فوتبال النصر از سمتش برکنار شد.به گزارش ایسنا، لوییس کاسترو، سرمربی پرتغالی النصر پس از کسب تساوی تیمش در اولین هفته 
لیگ قهرمانان آسیا برابر الشرطه عراق به دلیل کسب نتایج ضعیف از سمتش اخراج شد.این سومین تساوی النصر در چهار بازی این فصل این تیم در لیگ 
عربستان و لیگ قهرمانان آسیا بود.کاستروی ۶۳ساله از سال ٢۰٢۳ هدایت زردپوشان عربستان را بر عهده داشت و در ۵۴ بازی، ۳۶ برد، ۹ تساوی و ۹ 
شکست کسب کرد و در فصل گذشته لیگ عربستان نیز به نایب قهرمانی رسید.از استفانو پیولی، سرمربی ایتالیایی فصل پیش میلان، به عنوان مربی آتی 

النصر یاد می شود.

CR7 سرمربی رونالدو اخراج شد/ پیولی سرمربی تازه
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ٢۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱٢ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰٢ بنیاد تنها ٢۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰٢ تاکنون تنها ٢۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ٢۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ٢ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]٢برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )٢۰۰٢(، پنجاه قرار اول )٢۰۰۴(، کلیک )٢۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)٢۰۰۸(، قصه های وقت خواب )٢۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ٢۰٢٢ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ٢ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ٢- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵٢۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰٢ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ٢ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

سه شنبه 27 آذر 1403  15 جمادی الثانی 1445  17 دسامبر 2024    سال بیستم    شماره  5494

    سال بیستم    شماره  5568

کوییک به وزنه بردار فوق سنگین ایران رسید!
علی داودی تنها وزنه برداری است که در مسابقات قهرمانی جهان ۲۰۲۴ بحرین توانست به جایزه خودرو برسد.به گزارش ایسنا، تیم ملی وزنه برداری ایران در مسابقات قهرمانی 
جهان ۲۰۲۴ صاحب یک مدال طلا، سه نقره و شش برنز شد و یک نقره مجموع و سه برنز مجموع به دست آورد.  فدراسیون وزنه برداری پیش از  این اعلام کرده بود، به 
کسانی که مدال بگیرند جوایزی را اهدا می کند. علی عالی پور، مهدی کرمی، علی داودی و علیرضا یوسفی صاحب مدال مجموع شدند و علیرضا معینی تک مدال گرفت.داودی 
تنها کسی است که صاحب جایزه خودروی کوییک شد و فدراسیون معادل خودرو کوییک به او پاداش خواهد داد. با توجه به طلای با ارزش علیرضا یوسفی در حرکت دوضرب 

دسته فوق سنگین باید دید فدراسیون به او پاداش ویژه خواهد داد یا خیر.

4
توزیع: موسسه سخن کستر
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نوبت اوست. اگر آنچلوتی برود ژابی آلونسو بهترین گزینه برای جانشینی او در رئال است.به گزارش ایسنا، در شرایطی که هنوز مشخص نیست 
کارلو آنچلوتی برای فصل بعد روی نیمکت رئال باشد یا خیر، نام ژابی آلونسوی جوان به عنوان جانشین او مطرح شده است. لورکوزن در حال 
تدارک برای فصل بعد اســت و به نظر می رســد باید بدون آلونسو کارش را پیش ببرد.آنچلوتی می ماند؟این سوالی است که خیلی از هواداران 
رئال مادرید دارند و جواب آن بســتگی به لالیگا و کوپا دل ری دارد. تقریباً هیچ مربی ای در رئال  مادرید یک ســال بدون قهرمانی دوام نیاورده 
است )نه مورینیو، نه پیگرینی، نه حتی خود کارلتو در سال ۲۰۱۵(. قهرمانی در کوپا دل ری و لالیگا برای رئال و آنچلوتی باقی  مانده است و در 
ادامه جام  جهانی باشگاه ها فرا می رسد و چه کسی می داند؟ فقط یک فاجعه در جام جهانی باشگاه ها می تواند منجر به جایگزینی کارلتو شود.

ژابی آلونسو آماده است!


